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INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA 
OD 15. 10. DO 15. 11. 2024

RADA MĚSTA

Majetky:
• souhlasí s provedením ohňostroje dne 30. 11. 2024, na měst-

ském pozemku parc. č. 38/1, k. ú. Nová Paka, odborně způ-
sobilou fi rmou CBS pyro, s. r. o., IČ 06945289.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést v pozemku 
města Nová Paka parc. č. 457 stavbu vodovodní přípojky 
pro novostavbu rodinného domu projektovaného na místě 
stávající nemovitos�  č. p. 9 na pozemku parc. č. st. 17, vše
k. ú. Kumburský Újezd, ve prospěch stavebníků manželů
Alberta Clerici a Lenky Clerici Kosejkové za podmínek da-
ných touto smlouvou.

• schvaluje záměr propachtování pozemků ve vlastnictví měs-
ta Nová Paka nacházejících se v katastrálním území Heřma-
nice u Nové Paky, Kumburský Újezd, Přibyslav u Nové Paky, 
Pustá Proseč a Valdov o celkové výměře 5,8610 ha na dobu 
od 1. 1. 2025 do 31. 12. 2029. Pozemky jsou specifi ková-
ny seznamem uvedeným v příloze, jež je součás�  záměru 
a budou propachtovány jako jeden celek. Záměrem pach-
tu je provozování zemědělské činnos�  podnikateli dle zák.
č. 252/1997 Sb.

• schvaluje použi�  sedimentu vytěženého při rekonstrukci 
vodní nádrže Sv. Anna na zemědělských pozemcích parc. 
č. 3835/1, 3835/8, 3835/9, 3835/10, 3835/11, 3835/12, 
3835/13, 3835/14, 3835/15, 3835/16, 3835/17, 3835/18, 
kat. území Nová Paka, ve vlastnictví města Nová Paka.

• souhlasí s uzavřením Smlouvy o použi�  sedimentu z vodní 
nádrže mezi městem Nová Paka jako vlastníkem pozemků, 
na kterých budou sedimenty uloženy a p. Petrem Kotykem, 
IČ 11662123, jako pachtýřem předmětných pozemků.

• schvaluje záměr prodeje čás�  pozemku parc. č. 404/1 ost. 
plocha o výměře 4 m2, kat. území Radkyně (dle g. plánu
č. 157-58/2024 část označená parc. č. st. 90), za cenu
300 Kč/m2, do vlastnictví majitele stavby č. p. 10, k. ú. Rad-
kyně, jejíž část se nachází na uvedeném pozemku.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést v pozemku měs-
ta Nová Paka parc. č. 260 stavbu sjezdu pro napojení novo-
stavby rodinného domu projektovaného na pozemcích parc. 
č. 143/5 a 143/6, vše k. ú. Studénka u Nové Paky, ve pro-
spěch stavebníků Šárky Maternové a Jana Křížka za podmí-
nek daných touto smlouvou.

• doporučuje ZM schválit Dodatek č. 7 ke Smlouvě budoucí 
o uzavření smlouvy o koupi pozemku, mezi městem Nová 
Paka jako budoucím prodávajícím a Kaufl and Česká republi-
ka, v.o.s., IČ 25110161, jako budoucím kupujícím. Dodatkem 
se mění doba pro uzavření kupní smlouvy do 31. 12. 2025.

Finance a dotace:
• schvaluje převod fi nančních prostředků Školní jídelny Nová 

Paka, Komenského 555 ve výši 237 000 Kč z rezervního fon-
du do fondu inves� čního na nákup nového konvektomatu. 

• souhlasí s uzavřením veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  
dotace ve výši 15 000 Kč pro Český svaz včelařů, z. s. základ-
ní organizace Nová Paka, IČ 70834717, za účelem poskytnu�  

fi nančního příspěvku na veterinární a preven� vní opatření 
při chovu včel.

• souhlasí s uzavřením veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  
dotace ve výši 15 000 Kč z rozpočtu města pro Ultra Paka 
Racing Team, z. s., IČ 07666063, na činnost spolku v roce 
2024.

• souhlasí s poskytnu� m dotace a s uzavřením Veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka 
na rok 2024, ve výši 200 000 Kč Bruslařskému klubu Nová 
Paka, z. s., IČ 47474335, se sídlem Nová Paka, Havlova 1795, 
509 01, na provoz a údržbu.

• schvaluje Dodatek č. 2 k veřejnoprávní smlouvě o poskyt-
nu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka zapsanému spolku 
ŽBB Nová Paka na projektovou dokumentaci k parkoviš�  ze 
dne 15. 12. 2023.

Inves� ce:
• schvaluje Smlouvu 24–99–T023–1 o ročních hlavních kon-

trolách dětských hřišť v Nové Pace s fi rmou Hřiště hrou s. r. o.,
Sobotecká 810, 511 01 Turnov, IČ 03673073. 

• jmenuje členy a náhradníky hodno� cí komise veřejné za-
kázky „Vestavba knihovny v objektu Masarykovo náměstí 
č. p. 1, Nová Paka“. Členové – Ing. Ladislav Stuchlík, Ing. arch. 
Jana Janďourková Medlíková, Petr Zlatník, Ing. Miloš Kříž, 
MBA, Pavel Bouchner; náhradníci – Mgr. Marie Nádvorníko-
vá, Ing. Mar� n Šimáček, Ing. Mar� n Nykl, Mgr. Josef Cogan, 
Mgr. Milan Pospíšil. 

• jmenuje členy a náhradníky hodno� cí komise veřejné zakáz-
ky „Stavební úpravy SRC v Nové Pace – odstranění vlhkosti  
v podlahách“. Členové - Ing. Ladislav Stuchlík, Ing. arch. Jan 
Čížek, Petr Zlatník, Ing. Miloš Kříž, MBA, Pavel Bouchner; ná-
hradníci – Mgr. Marie Nádvorníková, Ing. Mar� n Šimáček, 
Ing. Mar� n Nykl, Mgr. Josef Cogan, Mgr. Milan Pospíšil. 

• schvaluje Dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo na akci „Rekon-
strukce místních komunikací 2024“ se zhotovitelem M – SIL-
NICE a. s., Husova 1697, Bílé Předměs� , 530 03 Pardubice, 
IČ 42196868. 

• schvaluje Smlouvu číslo Z_S24_12_8120095725 o realizaci 
přeložky distribučního zařízení určeného k dodávce elektric-
ké energie ve Šlejharově ulici se společnos�  ČEZ Distribuce, 
a.s., Teplická 874/8, 405 02 Děčín – Podmokly, IČ 24729035. 

• ruší zadávací řízení na veřejnou zakázku „Stavební úpravy 
SRC v Nové Pace – odstranění vlhkosti  v podlahách“ v sou-
ladu s § 127 odst. 1 zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání ve-
řejných zakázek, protože ve lhůtě pro podání nabídek žádný 
účastník nepodal cenovou nabídku. 

• ruší zadávací řízení na veřejnou zakázku „Vestavba knihovny 
v objektu Masarykovo náměstí  č. p. 1, Nová Paka“ v souladu 
s § 127 odst. 1 zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek, protože ve lhůtě pro podání nabídek žádný účast-
ník nepodal cenovou nabídku. 

• schvaluje Dodatek č. 1 k Příkazní smlouvě mezi městem Nová 
Paka, Dukelské náměs�  39, 509 24 Nová Paka, IČ 00271888, 
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a Ing. Pavlem Šimkem, Horní Brusnice 293, 544 74 Horní 
Brusnice, IČ 02836068, týkající se stavby „Přístavba domo-
va seniorů v Nové Pace, Svatojánská ul. 494, 509 01 Nová 
Paka“. 

• schvaluje Dodatek č. 1 k Příkazní smlouvě mezi měs-
tem Nová Paka, Dukelské náměs�  39, 509 24 Nová Paka,
IČ 00271888, a společnos�  DABONA s. r. o., Sokolovská 682, 
516 01 Rychnov nad Kněžnou, IČ 64826996, týkající se stav-
by „Nová Paka – ul. Lomnická (průtah sil. II/284) rekonstruk-
ce dešťové kanalizace včetně přípojek“.

Školství:
• bere na vědomí změny ve složení Školské rady při Základní 

škole Nová Paka, Husitská 1695, okres Jičín. Mgr. Josefa So-
viara nahradila dle výsledků doplňkových voleb Mgr. Petra 
Bílková, zvolená pedagogickými pracovníky školy. Její funkč-
ní období končí shodně s funkčním obdobím členů školské 
rady zvolených v řádných volbách, tedy 31. 12. 2026.

• schvaluje uzavření 1. mateřské školy, Nová Paka, Husitská 
217, v době od 23. 12. 2024 do 3. 1. 2025. Provoz bude opět 
zahájen dne 6. 1. 2025. 

• schvaluje uzavření 2. mateřské školy, Nová Paka, Školní 1257 
v době od 20. 12. 2024 do 1. 1. 2025. Provoz bude opět za-
hájen dne 2. 1. 2025. 

• schvaluje vyřazení předmětů z evidence majetku Základní 
školy Nová Paka, Komenského 555, dle předložených lik-
vidačních protokolů a servisních zpráv v celkové hodnotě 
1 587 348 Kč z důvodů technické zastaralos� , nefunkčnos� , 
nerentability či nemožnos�  oprav. 

• schvaluje vyřazení majetku z evidence 2. mateřské školy, 
Nová Paka, Školní 1257 dle předloženého seznamu v hodno-

tě 17 916,55 Kč z důvodu opotřebení a nemožnos�  opravy. 
Ostatní:
• schvaluje Smlouvu o dílo na vypracování urbanis� cké stu-

die „Zástavba a veřejné prostranství kolem ulice Pražská“ 
mezi městem Nová Paka a zhotovitelem Loca Plan s. r. o., 
Jeremenkova 763/88, 140 00 Praha 4, IČ 05594189, za cenu 
248 000 Kč bez DPH, tj. 300 080 Kč včetně DPH. 

• souhlasí s bezúplatným převodem movitého majetku města 
do majetku příspěvkové organizace ÚSSM Nová Paka, Sva-
tojánská 494, Nová Paka, IČ 60117150, dle přiloženého se-
znamu. 

• souhlasí s vyřazením zastaralého DHM, DDHM a POE z ma-
jetku města dle přiloženého soupisu.

• schvaluje výsledek veřejné zakázky na akci „Zvýšení kyber-
neti cké bezpečnosti  města Nová Paka“ a na základě do-
poručení hodno� cí komise souhlasí s uzavřením Smlouvy 
o dílo a Smlouvy o poskytnu�  technické podpory s vítězným 
účastníkem Aricoma Systems, a.s., Hornopolní 3322/34, 
702 00 Ostrava, IČ 04308697, který podal nejvýhodnější ce-
novou nabídku. 

• schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na vyhotove-
ní územní studie „Zástavba a komunikace v Heřmanicích 
u Nové Paky“, která byla uzavřená dne 2. 8. 2023 mezi 
městem Nová Paka a PT – ATELIEREM s. r. o. v zastoupení 
Ing. arch. Pavlem Kramářem. Na základě tohoto Dodatku 
č. 1 smlouvy o dílo se cena navyšuje na celkovou cenu za dílo 
287 000 Kč bez DPH a mění se platební podmínky smlouvy. 

Úplné znění zápisu a usnesení RM
na www.munovapaka.cz.
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ČANČÍKOVI 
30 LET VE SBORU JEDNOTY BRATRSKÉ V NOVÉ PACE
Manželé Čančíkovi letos oslavují, a my 
s nimi, 30 let správcovství sboru Jedno-
ty bratrské v Nové Pace. Není obvyklé, 
že by správce sboru s rodinou zůstal 
tak dlouho na jednom místě. V jiných 
církvích existuje dokonce řízená časová 
obměna. Je to tak proto, aby nedošlo 
k vyhoření správce či k jednostrannému 
zaměření sboru. Obměna má přinést 
ozdravující změny.
V Jednotě bratrské ale takové pravidlo 
není. Spíše se vychází z individuálních 
potřeb jednotlivých sborů. Na příkladu 
manželů Čančíkových vidíme, že zůstat 
déle na jednom místě, může pomoci do-
zrát mnohému ovoci.
Když v roce 1994 přebírali sbor, čítal 
počet členů 20 lidí. Sbor žil zajetým způ-
sobem. V neděli shromáždění a nedělní 
škola pro dě� . Ve středu biblická hodina 
v malém sále. K tomu sem tam nějaká 
přednáška a výlet.
Pod vedením Bohdana a Lenky Čančíko-

vých sbor vstoupil do nové perspek� vy, 
že církev nežije jen při shromážděních, 
ale s Bohem funguje i mimo ně, a tak se 
začala tvořit díla volnočasových ak� vit 
sdružených ve spolku Fontána, domácí 
školy, která přerostla v registrovanou 
mateřskou, základní a střední školu Brá-
na. S odloučením církve od státu jsme 
se vrá� li k bratrskému podnikání, které 
bylo a je nedílnou součás�  staré i ob-
novené Jednoty bratrské. Tak vznikla 
Novopacká pražírna a po odkoupení ho-
telu Centrál i kavárna (Cafe Central), ze 
sborové budovy se přestěhoval Unitas 
(second hand). Čančíkovi už před pří-
chodem do Paky pořádali dětské tábory, 
které pokračují dodnes. Samozřejmě se 
na těchto ak� vitách podílí spousta lidí, 
a ne všichni jsou členy Jednoty bratrské. 
Z Boží milos� , protože Bůh dává vzrůst, 
teď kolem Bohdana a Lenky pulsuje ros-
toucí organizmus sboru.
Jsme za to Bohu i jim vděční.

Za sbor Jednoty bratrské
Míla Šimek

 Pondělí 23. 12. 8 – 11
 Úterý 24. 12. zavřeno
 Středa 25. 12. zavřeno
 Čtvrtek 26. 12. zavřeno
 Pátek 27. 12. 8 – 11 a 12 – 13
 Pondělí 30. 12. 8 – 11 a 12 – 13
 Úterý 31. 12. zavřeno

Dne 18.11.2024 rozhodla Rada města o otevírací době 
Městského úřadu v Nové Pace v závěru roku 2024 následovně: 

Děkujeme za pochopení.

Poděkování
Výbor Regionální organizace 
Novopacká, Senioři ČR děkuje 

touto cestou městskému úřadu 
v Nové Pace za fi nanční podporu 
některých akcí, pořádaných pro 
obohacení života našich členů 

v roce 2024.
Oceňujeme příspěvek na oslavu 

MDŽ v Hradci Králové
9. března, na krajské sportovní 

hry v Borohrádku v červnu 
a na oslavu Dne seniorů 

v Hradci Králové v září. Dík patří 
i za poskytování propagačního 

materiálu Novopacka 
a bezplatnou možnost využívat 

při práci výboru kancelář 
a klubovnu.

Vážíme si této spolupráce 
a věříme v ni i v následujícím 

roce.
Velké poděkování patří také 

redakci Achátu za zveřejňování 
příspěvků o práci naší organizace.

B. Hamáček



5číslo 12

Dne 9. listopadu za krásně slunečného podzimního počasí jsme 
přivítali nové občánky Nové Paky. Do barokního sálu Novopac-
kého kláštera tentokrát dorazili všichni kluci a holčičky naroze-
né od března do září letošního roku, samozřejmě v doprovodu 
všech svých blízkých – rodičů, prarodičů, praprarodičů, souro-
zenců a všech dalších rodinných příslušníků a přátel. Nové ob-
čánky s velkou rados�  přivítali místostarostové našeho města 
Milan Pospíšil a Josef Cogan. S vítáním zkušeně pomáhaly dě�  
ze základní školy v Husitské ulici pod vedením paní učitelky Pe-
try Bílkové. Sálem zazněla krásná píseň, milé básničky, moud-
rá slova i veselé žvatlání našich nejmenších. Již tradičně malí 
občánci dostali od pánů místostarostů novopacké polodraho-
kamy a pamětní listy. Všechny potěšila i pozvánka do Městské 
knihovny, kde na miminka ještě čeká originální set dětských pu-
blikací z projektu S knížkou do života. 
Našim nejmenším i všem jejich blízkým přejeme, aby nadchá-
zející adventní čas, vánoční svátky i všechny další dny prožívali 
v klidu, pohodě a spokojenos� .

Marcela Fajferová, matrikářka MěÚ Nová Paka
Foto: Bohuslava Jelínková

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

Matyáš Stejskal, Josefí na Zavadilová, Michael Čejka,
Apolena Kotásková, Jáchym Vosátka

Marek Petráček, Matěj Matucha, Evelyn Krupková,
Sebasti an Janeček

Antonín Hájek, Tereza Krylová, Theodore Michal Huebner, 
Norika Brádle, Tobiáš Haláček, Daniel Hakl, Barbora Jelínková

VÁNOČNÍ VÝSTUP 
NA KUMBURK

Novopačtí turisté Vás zvou na 
24. ročník individuálního hvězdicového

pochodu,
který se uskuteční

 v neděli 29. prosince 2024.
Výchozí body k výstupu:

Nová Paka ČD, Syřenov ČD, Zboží, Stará Paka 
atd. 

Prezentace a cíl pochodu na nádvoří hradu 
Kumburk od 9:30 do 13:00. 

Na Vaši účast se těšíme. 

Za novopacké turisty Václav Kulhánek
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V závěru měsíce října udělil prezident 
republiky v důstojných prostorách Praž-
ského hradu vyznamenání různým osob-
nostem společenského života.
V polovině listopadu, a to v neméně dů-
stojných prostorách Staroměstské rad-
nice, se rozdávala ocenění osobnostem 

v oblas�  práce pro diabe� ky. V Brožíko-
vě sále, který je vyzdoben velkoplošnými 
obrazy slavného malíře (zachycují mistra 
Jana Husa na koncilu v Kostnici, druhý 
obraz volbu Jiřího z Poděbrad za české-
ho krále), předal Ing. Miloslav Pačesný 
z pozice 1. místopředsedy Sdružení rodi-
čů a přátel diabe� ckých dě�  v ČR výroč-
ní cenu sdružení MUDr. Janu Vosáhlovi 
z Vinohradské nemocnice za práci pro 
malé diabe� ky. S diaklubem Nová Paka 
jezdí od roku 2009 na diatábory pořá-
dané v Českém ráji a účastní se i ostat-
ních akcí novopackého Diaklubu. Díky 
geografi cké poloze našeho města i díky 
ak� vitě spolku se akcí účastní dě�  nejen 
z našeho kraje, ale také z okolních krajů. 
Předávání cen přihlíželi zástupci radnice 
i ministerstva zdravotnictví ČR. 

Výbor Diaklubu Nová Paka

OCENĚNÍ PŘI PŘÍLEŽITOSTI SVĚTOVÉHO DNE DIABETU

Vážení občané, klientky a klien�  úřadu práce,

dovolte nám informovat Vás o důležité změně, která se týká 
poskytování služeb Úřadu práce. V rámci probíhající transfor-
mace bylo rozhodnuto o uzavření řady menších pracovišť úřa-
du včetně detašovaného pracoviště Nová Paka. Termín uza-
vření pracoviště v Nové Pace bude ještě upřesněn, nedojde 
k němu však rozhodně dříve než ve 2. čtvrtle�  2025.
Dosavadní služby, tj. vyřízení dávek státní sociální podpory
(příspěvek na bydlení, přídavek na dítě, rodičovský příspěvek, 
porodné a pohřebné) a dávky pěstounské péče a možnost po-
dání žádos�  o další nepojistné sociální dávky, budou do této 
doby zajištěny úřadem práce v obdobném rozsahu jako do-
sud, a to na adrese novopackého pracoviště úřadu práce – 
Masarykovo nám. 1, 509 01 Nová Paka.
I po uzavření detašovaného pracoviště chceme zachovat do-
stupnost služeb úřadu pro všechny občany. O nepojistné soci-
ální dávky (tj. dávky státní sociální podpory a dávky pěstoun-
ské péče, dávky pomoci v hmotné nouzi a dávky pro osoby se 
zdravotním pos� žením i příspěvek na péči) budete moci žádat:
• Osobně prostřednictvím papírové žádos�  o dávku v níže uve-

dených úředních hodinách na kontaktních pracoviš� ch úřa-
du práce v rámci celokrajské působnos� . Nejbližší kontaktní 
pracoviště naleznete na adresách: 

 Jičín – Havlíčkova 56
 Vrchlabí – Krkonošská 148
 Dvůr Králové nad Labem - 17. listopadu 2657
• Digitálně – o dávku příspěvek na bydlení, přídavek na dítě 

a rodičovský příspěvek je také možné žádat i tzv. on-line 
z domova prostřednictvím aplikace JENDA. Odkaz do klient-
ské zóny Jenda naleznete na úvodní stránce webu 

 www.uradprace.cz či na portále MPSV.

• S vedením města Nová Paka jednáme o možnostech spolu-
práce při poskytování některých základních služeb pro občany 
Novopacka (zejména poradenských) úřadem práce, nejlépe pří-

mo v prostorách novopackého městského úřadu i po zrušení 
detašovaného pracoviště. Toto „poradenské místo“ by bylo 
určeno těm klientům, pro které jsou předchozí varianty objek-
� vně nedostupné. Ve zcela výjimečných případech je úřad prá-
ce připraven pomoci i formou terénní služby přímo u klienta 
po domluvě se sociálními pracovníky města. O podrobnostech 
této spolupráce budete informováni. 

Od 1. ledna 2025 by mělo také dojít ke změně způsobu po-
dání žádos�  o zařazení do evidence uchazečů o zaměstnání 
a o podporu v nezaměstnanos� . Žádat bude možné:

1. Digitální formou z domova či jiného místa, tedy on-line pro-
střednictvím aplikace JENDA (podobně jako u dávek státní so-
ciální podpory).
2. Formou asistovaného podání – tedy osobně na pobočce 
úřadu práce (nejbližší pobočky – Jičín, Vrchlabí, Dvůr Králové 
nad Labem), kde dojde k elektronickému podání s pomocí úřa-
du. Pro více informací o změnách je možné se obrá� t přímo 
na úřad práce – osobně či telefonicky, 
Kontaktní osoba: Ing. Jan Drbohlav – vedoucí detašovaného 
pracoviště Nová Paka, telefon: 950 122 339, 
jan.drbohlav@uradprace.cz, www.uradprace.cz.

Úřední hodiny pracovišť úřadu práce

Pondělí: 8 – 12 hodin a 13 – 17 hodin
Úterý: 8 – 11 hodin
Středa: 8 – 12 hodin a 13 – 17 hodin
Čtvrtek: 8 – 11 hodin – jen agenda zaměstnanos� 
 (nové evidence a zprostředkování) a mimořádná 
 okamžitá pomoc
Pátek: 8 – 11 hodin – jen agenda zaměstnanos� 
 (nové evidence a zprostředkování) a mimořádná 
 okamžitá pomoc

Ing. Jan Drbohlav

AKTUÁLNÍ INFORMACE Z ÚŘADU PRÁCE
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Mo� o:
Zápis z městské kroniky z roku 
2007: „13. 7. …zprovoznění tzv. 
městské taxislužby připravuje 
na letošní zimní měsíce novo-
packá radnice. Její použití  bude 
bezplatné a bude určena pouze 
pro osoby se zdravotními potí -
žemi, maminky s dětmi do pěti  
let a lidi starší dvaašedesáti  let. 
V současnosti  je již napláno-
vána trasa, která bude začínat 
v ulici Na Cihlářce a bude po-
kračovat přes sídliště U Studén-
ky, Ořechovku, se zastávkami 
se počítá i u polikliniky a Silnič-
ní techniky. 
Spoje budou jezdit třikrát denně a to 
od 1. prosince do konce února. Je možné, 
že některé úpravy vzniknou na základě 
provozu.“
Na tento zápis jsem narazil, když jsem 
pátral po něčem jiném. Uvědomil jsem 
si, že za ta léta se v městské dopravě 
mnohé změnilo a že by bylo dobré ten 
vývoj nějak zaznamenat. Věděl jsem, 
že hodně staros�  a práce s touto pro-
blema� kou měl nynější starosta pan 
Pavel Bouchner. Požádal jsem ho proto 
o rozhovor. Když si přečetl mo� o tohoto 
článku, spatřil jsem na jeho tváři lehký 
úsměv, ale s mnoha podtóny.
Dobrý den, pane starosto, čím tedy za-
čneme? Snad tí m, jak to vlastně začalo.
„V roce 2007 jsme na silničním výboru 
řešili otázku udržení schůdného chodní-
ku ve Svatojánské ulici u kapličky v zim-
ních měsících. Aby si starší obyvatelé 
mohli dojít do města nakoupit, na poštu 
či k lékaři. Napadlo nás zřídit malý auto-
bus, který by zdarma jezdil třikrát den-
ně od začátku prosince do konce února 
a vozil by starší občany, maminky s dět-
mi a občany ZTP, ze sídliště do města, 
k Penny marketu, poliklinice a zpět. Po-
ptali jsme se několika fi rem, a nakonec 
se domluvili s fi rmou Autobusová do-
prava Josef Grundmann. Ale již na jaře 
roku 2008 přišly návrhy na rozšíření této 
služby. Postupně se rozšiřoval okruh za-
stávek a četnost spojů. Protože občané 
využívali tuto službu stále více, rozhodli 
jsme se vyzkoušet celoroční provoz.“
Proč později došlo k poměrně dlouhému 
přerušení provozu?
„Další velká změna a zkvalitnění přišlo 
v roce 2019, kdy jsme do jízdního řádu 
přidali další zastávky. Vznikly zastávky 
U kapličky, U Smeťáku, Na Habeši nebo 
na Masarykově náměs� . Všechny za-

stávky jsme museli upravit podle plat-
ných norem, takže jsme je museli vy-
dláždit ve správné výšce a ve správném 
rozměru, označit vodorovným a svislým 
značením, nechali jsme zpracovat jízd-
ní řád a zapsat do centrálního systému 
IDOS. To vše si vyžádalo nějaký čas. Dnes 
autobus městské hromadné dopravy 
jezdí několikrát denně po celý pracovní 
týden a zajíždí na 17 autobusových za-
stávek dle daného jízdního řádu.“
Jak vidíte městskou hromadnou dopra-
vu do budoucnosti ?
„Určitě to bude záležet na potřebách 
a požadavcích obyvatel Nové Paky. Tím 
chci říct, že dokud se bude využívat, není 
důvod ji rušit.“
A co se týká případného zpoplatnění?
„Nedokážu říct, jak to bude do budouc-
na. Za� m jsme se o tom nebavili a my-
slím, že pro nejbližší období není důvod 
zpoplatnění řešit.“
Pane starosto, děkuji Vám za rozhovor.

Pochopitelně jsem kontaktoval i druhou 
stranu tohoto smluvního vztahu, spo-
lečnost JG bus s.r.o., která vznikla v roce 
2021 z fi rmy Autobusová doprava Josef 
Grundmann. Paní Evě Pospíšilové, jedné 
ze dvou jednatelů společnos� , jsem po-
ložil několik otázek.
Dobrý den, paní jednatelko. Nejprve 
snad něco všeobecného o vaší společ-
nosti .
„Zabýváme se přepravou osob při růz-
ných příležitostech. Jsou to třeba škol-
ní výlety, odvoz zájemců a sportovních 
organizátorů za sportem. Dále to jsou 
např. vícedenní poznávací zájezdy. Jejich 
četnost může ovlivnit řada faktorů, jako 
je počasí, roční období, zájem veřejnos-
�  a podobně. Pak jsou to jízdy takzvaně 

na společenskou objednávku. 
Ty mají určitou pravidelnost, 
kterou vnější podmínky moc 
neovlivňují. Zde se od spo-
lečnos�  očekává spolehlivost 
a bezporuchový provoz. Pra-
covníci společnos�  proto vyna-
kládají nemalé úsilí při údržbě 
vozidel. Je také třeba věnovat 
pozornost včasné obměně vo-
zového parku. Starší vozidla se 
pak jen těžko udržují v dokona-
lém stavu a opravy se ani ne-
vypla� . Nemalý důraz je kladen 
i na narůstající nároky na kom-
fort služeb jak pro cestující, tak 
i pro řidiče.“

Městská hromadná doprava patří mezi 
ty náročnější na spolehlivost?
„Ano, je to tak. Zde se jen těžko obejde-
me bez záložního vozu. I tak se někdy 
sejdou takové okolnos� , že výpadku se 
nedá zabránit. Nám se to stalo zcela vý-
jimečně.“
Můžete s námi podělit o pár postřehů 
z provozu?
„Městská autobusová doprava má po-
chopitelně svůj jízdní řád. Jsou však 
případy, kdy není možno se ho přesně 
držet. Někdy si provoz na ulicích města 
vyžádá drobná zdržení, někdy si staveb-
ní činnost vynu�  změnu trasy. Vše se dá 
nějak vyřešit. Většina cestujících si tuto 
službu pochvaluje a váží si jí. Občas se 
najde i někdo, kdo má kri� cké připo-
mínky. Ovšem anonymní a na ty se nedá 
moc reagovat. Během týdne se dá dob-
ře vysledovat, že ‚se něco děje‘. Buďto 
slevové akce v marketech, nebo častější 
návštěvy u lékařů. Ale někdy dokážou 
cestující překvapit.“
Paní jednatelko, děkuji Vám za rozho-
vor.

Dodejme ještě pár ohlasů od cestujících. 

Paní Eva s manželem: „Městskou dopra-
vu využíváme často, jsme velice spokoje-
ni a přejeme jí, aby stále pokračovala.“

Paní Eva: „Je to veliká pomoc při cestách 
do města.“

Pan Zdeněk: „Jezdím často a jsem spoko-
jen.“
Obzvlášť obyvatelé z okrajových čás�  
města si pochvalují tohoto pomocníka 
při větších nákupech.

Zaznamenal Zdeněk Burkert

MĚSTSKÁ HROMADNÁ DOPRAVA



8 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

ROK 2024 V ŽIVOTĚ BEZ BARIÉR, Z.Ú.

Rok 2024 byl pro organizaci Život bez 
bariér, z.ú. významným milníkem, ne-
boť oslavila 20 let své činnos� . Milým 
překvapením a zároveň poctou bylo, že 
v říjnu 2024 organizace zvítězila v soutě-
ži „Společnost přátelská k zaměstnává-
ní osob 55+“ v Královéhradeckém kraji, 
v kategorii malá fi rma do 49 zaměstnan-
ců. Průměrný věk našich zaměstnanců 
je 50 let, což znamená, že někteří z nich 
prošli „školou života“, za� mco jiní jsou 
mladší a sbírají cenné zkušenos� . V této 
souvislos�  mě napadá výs� žný slogan: 
„Mladí, zralí, staří – fi rmě se pak daří.“
Jako ředitelka jsem na náš tým nesmír-
ně hrdá. V našich zaměstnancích vidím 
zkušenost, obětavost, nadhled i spoleh-
livost, a mnozí z nich jsou skuteční srd-
caři. Tyto kvality jsou pro naši činnost 
a ak� vity naprosto klíčové.
V průběhu roku 2024 se nám podařilo 
profesionálně provozovat sociální služ-
by, včetně denního stacionáře, sociál-
ní rehabilitace a odborného sociálního 
poradenství. Naši pracovníci zajišťovali 
desítky ak� vit, činnos�  a výletů pro více 
než 50 uživatelů, kteří denně docháze-
jí do Novopackého kláštera. Půjčovna 
kompenzačních pomůcek zapůjčila té-
měř 100 pomůcek zájemcům zejména 
z Nové Paky a okolí, aby jim pomohla 
zůstat soběstačnými, žít v domácím pro-
středí a být mobilní. 
Pro školáky a předškoláky z Nové Paky 
a okolí jsme uspořádali vzdělávací akce 
pod názvem „Prevence proti  úrazům“, 
kde si během dvouhodinového progra-

mu mohli vyzkoušet, jak se pohybovat 
s určitým handicapem a osvojili si zákla-
dy první pomoci. Tradiční Velikonoční 
jarmark a dny otevřených dveří v Novo-
packém klášteře, určené široké veřej-
nos� , ani tentokrát nechyběly.
Komunitní centrum Života bez bariér 
v roce 2024 skvěle koordinovalo více než 
100 akcí a ak� vit jak v prostorách kláš-
tera, tak i mimo něj. Mezi ně patřily pro-
hlídky pro školy, organizace i ministerské 
úředníky. V barokním sále se konala celá 
řada besed, promítání a setkání.
Život bez bariér úzce, a velmi dobře spo-
lupracuje s městem Nová Paka a jeho 
příspěvkovými organizacemi. Tato spo-
lupráce je velkým přínosem zejména pro 
historický objekt Novopackého kláštera. 
Rozmanitost akcí, které se zde konají, 
je opravdu obdivuhodná, neboť mnohé 
z nich se vzájemně prolínají a navazují 
na sebe. Klášter nabízí barokní sál, ambit, 
sloupový sál a terasy. Tyto prostory jsou 
využívány k různým účelům – od výstav 
a koncertů po svatební obřady, besedy, 
konference a také městské akce. Mezi ty 

patří například vítání občánků, jednání 
zastupitelstva města Nová Paka, Sporto-
vec roku a další významné událos� . 
Naše organizace se primárně zaměřuje 
na poskytování sociálních služeb.  V roce 
2024 jsme uspořádali první ročník akce 
pod názvem „Den sociálních služeb“. 
Tuto akci organizovalo město Nová Paka 
ve spolupráci se Životem bez bariér, z.ú. 
Plánujeme v této nově zahájené tradici 
pokračovat, protože taková akce je v na-
šem regionu ojedinělá a velmi potřebná.
V březnu 2024 jsem jako ředitelka zís-
kala ocenění „Osobnost Královéhradec-
kého kraje“, čehož si velmi vážím. Naše 
práce je náročná, zejména pokud jde 
o administra� vu. Zajištění udržitelnos�  
dokončených projektů fi nancovaných 
z evropských fondů a jiných fi nančních 
zdrojů tak, aby organizace nejen přeži-
la, ale i dále se rozvíjela, je někdy téměř 
nadlidským úkolem. Jsem nesmírně hrdá 
na náš tým, který, jak jsem již zmíni-
la, je výborný. Bez kolegů a kolegyň by 
naše organizace nebyla � m, čím je dnes 
po dvace�  letech fungování. 
Spolupracujeme také s partnery, nejen 
s organizacemi podobného zaměření, 
ale i s městem Nová Paka. Máme věrné 
dárce, kteří dlouhodobě a pravidelně 
fi nančně podporují naši činnost, ať už 
se jedná o některé okolní obce a měs-
ta, nadace nebo nadační fondy. Velké 
poděkování patří i těm, kteří přispívají 
materiálem potřebným pro chod naší 
organizace. 
Na prosinec 2024 byli zástupci organiza-
ce Život bez bariér, z.ú., jako investora 
revitalizace Novopackého kláštera, po-
zváni na vyhlášení soutěže „Stavba Krá-
lovéhradeckého kraje za rok 2024“. Je to 
pro nás velká pocta, neboť se nám po se-
dmnác�  letech podařilo objekt oživit. 
Společně se starostou města Nová Paka 
s rados�  přijmeme ocenění za obnovu 
tohoto významného místa, často přezdí-
vaného „NOVOPACKÉ HRADČANY“.

Jitka Fučíková, ředitelka
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RYCHLEJŠÍ NEŽ VÍTĚZ
Název nové knihy pojednávající o mé 
účas�  na 7400 km dlouhém ultramara-
tonu North Cape – Tarifa měl znít po dis-
kusích s vydavatelstvím „Ukradené ví-
tězství“. Přišlo mi to ale dost ubrečené. 
Fakt, že jsem sice byl s náskokem první 
v cíli, nicméně vítězem nejsem, dal na-
konec vzniknout názvu „Rychlejší než ví-
těz“. Závod vedoucí 15 evropskými státy 
přinesl řadu „nej“. Byla to nejen moje 
nejdelší jízda, ale zároveň se jedná o nej-
bláznivější příběh, jaký mi sport do živo-
ta přihrál. 
Kniha vychází s dvouletým zpožděním 
především kvůli práci na románu „Holka 
statečná“, který jsem začal psát dva roky 
před startem závodu, a jeho dopsání 
mělo v mé tvorbě jednoznačně největší 
prioritu. Zároveň jsem novou knihu ne-
chtěl odfl áknout, a tak spatří světlo svě-
ta v době, kdy už mám za sebou mnoho 
dalších „ultrapakáren“. North Cape – Ta-
rifa však jen tak lehce zas� nit nejde. Ten-
to příběh vyčnívá výjimečnos� , ke které 
mimo jiné přispěli i Novopačáci a řada 
přespolních fanoušků přivítáním v Jíro-
vých sadech, kdy už byl dokonán organi-
zátorův tah ve výsledkové tabulce. I prů-
běh závodu přinesl nezapomenutelné 
okamžiky. Od těch nejhorších, kdy jsem 
po těžkém pádu skončil v nemocnici, až 
po mnoho setkání s lidmi, která pova-
žuji za nejkrásnější chvíle v závodě. Ka-
ždé z nich je zachyceno alespoň textem, 
většina i na fotkách, tvořících nedílnou 
součást jízdy napříč 312 stránkami knihy. 
V knize OKOLO jsem udělal několik od-
boček do mého života. Tentokrát jsem 
děj „rozbil“ zase trochu jiným kladivem. 
Jakým – to už si nechám jako překvapení 
pro čtenáře a také na křest knihy:
• středa 4. 12. 2024 v kině Nová Paka 
(beseda a autorské čtení za doprovodu 
videoprojekce),
• pátek 6. 12. 2024 budu od 15 h až 
do večera v kavárně Saky Paky k dispozi-
ci na pokec, případně také něco rád pře-
čtu. Jaké si to uděláme, takové to bude… 
Na obou místech bude možné novou 
knihu zakoupit, stejně tak i další mé � tu-
ly a věci z e-shopu. 
Název „Rychlejší než vítěz“ ponese i fi l-
mový dokument (83 min), který bude 
mít premiéru v pátek 17. 1. a v sobotu 
18. 1. 2025. V pátek bude součás�  pro-
gramu i vystoupení autora hudby k fi l-
mu, zakladatele kapely Walk Choc Ice, 
dlouholetého zpěváka Blue Eff ect a dnes 
skvělého sólového mul� instrumentalis-
ty Honzy Křížka. 

Předprodej vstupenek na www.danielpolman.com. 
Rád se s Vámi uvidím, ať už v packém kině, nebo někde jinde!

Danda Polman
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Dům a zahrada
VítězCena kvality

SHOPROKU 2017

Dům a zahrada
FinalistaCena kvality

SHOPROKU 2016

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
Navštivte e-shop Seminka-Chilli.cz 
a vybírejte ze široké nabídky pálivých dobrot. 

Jsme pěstitelé i výrobci a sídlíme v Nové Pace.
Výdejní místo pro osobní odběry je v Husitské 1303.
Potřebujete poradit s výběrem? Volejte 776 283 726.

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?

Přejeme vám radostí
prosvětlené Vánoce...

a vstup do nového roku
se svěží energií!

PF 2025
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Výlet STP do Polska

Jako senioři ze společenství STP 
jsme dne 19. 9. jeli na výlet do Pol-
ska na tržnici Kudowa-Zdrój.
Po nákupu jsme jeli přes Náchod 
a Dobrošov na hezkou, horskou, tu-
ris� ckou Jiráskovu chatu.
Po prohlídce okolí chaty si někteří 
vyšli i na vyhlídku, ze které byl hezký 
pohled do okolní krajiny s částeč-
ně zamlženým obzorem. Já jsem se 
akce s touto skupinou účastnila po-
prvé. 
Celková náplň tohoto výletu se mi 
moc líbila. Naším průvodcem byla 
paní Vlaďka Matoulková.

Děkuji, Táňa Kinterová

SENIOŘI Výlet STP do hradecké-
ho planetária

Dne 21. 10. 2024 uspořádala orga-
nizace Svaz tělesně pos� žených vý-
let do Hradce Králové. Naším cílem 
bylo planetárium. Tam jsme z po-
hodlných sedadel sledovali zajíma-
vý program. V první čás�  nás pan 
přednášející seznámil s vesmírnými 
tělesy – hvězdami, planetami, sou-
hvězdími a s pohybem Slunce a Mě-
síce. V druhé čas�  jsme absolvovali 
virtuální prohlídku vesmírné stanice 
a „přistáli" na Měsíci, Marsu a Satur-
nu. Ve tře�  čás�  jsme zhlédli vznik 
a zánik galaxií. 
Bonusem výletu byla zastávka v obci 
Dolní Přím s nákupem sýrů a obě-
dem v příjemné hospůdce.
Děkujeme našemu vedení za zdaři-
lý výlet a budeme se těšit na další 
akce.

A. Vágenknechtová

Svaz
tělesně pos� žených

Svaz tělesně pos� žených se stará 
hlavně o duševní zdraví různými ak-
cemi. Léto jsme zakončili rehabilitací 
v termálních lázních.
Naše dovolená ve Velkém Mede-
ru začala na autobusovém nádraží 
v Nové Pace, kam pro nás přijel ři-
dič pan Grundmann. Přes defekt 
autobusu jsme byli na místě kole
15. hodiny. Všichni jsme se ubytovali 
v penzionech, které byly pro nás při-
pravené a čisté. Ubytování bylo vý-
borné i díky tomu, že jsme měli cca
5 min. k areálu, tzn. že jsme chodili 
jen v plavkách a pareu. Všechny ba-
zény a služby se nám líbily a vyšlo 
nám krásné počasí.
Areál poskytoval vše, co bylo potře-
ba. 
Byli jsme moc spokojeni.

Věra Zamlarová a Hana Zamlarová
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Pozvání na adventní koncert žáků
v novopackém Husově sboru

V programu s radostí sobě vlastní vystoupí,
své nástroje a hlasivky rozezní, publikum v čase 
adventním do pohody vyladí Gambový soubor 
Magdy Uhlířové a žáci pěvecké hudební praxe 

Jany Stehr. 
V prostorách sboru bude také ke zhlédnutí

pestrobarevná výstava prací žáků výtvarného 
oboru Elišky Salabové. Srdečně zveme!

Datum konání: 
středa 11. prosince 2024 od 17.00 hod.

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA V NOVÉ PACE A OKOLÍ:
SKAUTI OPĚT POMÁHAJÍ POTŘEBNÝM
Jako každý rok, i na začátku toho příš� ho se v Nové Pace 
a okolních obcích díky skautům z novopackého střediska Sopka 
uskuteční tradiční Tříkrálová sbírka, která proběhne v pátek 3. 
a v sobotu 4. ledna 2025. Koledovat se bude nejen v Nové Pace, 
ale také v přilehlých obcích, jako jsou Š� kov, Valdov, Heřmani-
ce, Studénka a Vrchovina. Skau�  se snaží nevynechat žádnou 
ulici a každoročně věnují této akci mnoho energie a času. Za je-
jich obětavost jim patří velké poděkování.
Vybrané prostředky ze sbírky mají konkrétní a přímé využi� . 
Finance z minulého ročníku byly například použity na podporu 
dě�  a rodin z Nové Paky. Díky štědros�  dárců mohly někte-
ré dě�  z města vyrazit na školní výlety a další výukové akce 
pořádané školami v Nové Pace. Byly také uhrazeny zdravotní 
pomůcky jako například brýle, které si rodiny nemohly dovolit 
koupit z vlastních prostředků. Nízkoprahový klub Relax, který 
v Nové Pace provozuje Oblastní charita Jičín, uspořádal během 
letních prázdnin pro dě�  několik výletů, kde jim bylo uhrazeno 
vstupné i doprava. Dále jsme například pomohli jedné rodině 
v jejich bytě řešit technické problémy tak, aby tam mohli i na-
dále se svými dětmi žít. V neposlední řadě jsme část Tříkrálové 
sbírky poslali jako dar Oblastní charitě Krnov, která byla během 
letošních povodní zcela vyplavena a přišla téměř o všechen 
svůj majetek. Obdobné využi�  Tříkrálové sbírky plánujeme 
i v roce 2025.
Rádi bychom připomněli, že se téměř každý rok také v Nové 
Pace objevují podvodníci, kteří Tříkrálovou sbírku zneužívají 

ve svůj prospěch. Praví koledníci se poznají tak, že mají zape-
četěnou kasičku s logem Charity Česká republika. Na kasičce je 
číslo, které zároveň musí být na průkazce vedoucího skupinky, 
kde je uvedené jeho jméno a adresa trvalého bydliště. Vedoucí 
se Vám na požádání musí ochotně prokázat svým občanským 
průkazem. 
Díky skautům ze střediska Sopka a díky obyvatelům Nové Paky 
a přilehlých obcí může Tříkrálová sbírka přinášet konkrétní 
pomoc potřebným nejenom v celém regionu, kde Oblastní 
charita Jičín působí, ale pomáhá i v rámci celé České republi-
ky a v zahraničí. Více se o využi�  Tříkrálové sbírky můžete do-
zvědět na www.trikralovasbirka.cz. Věříme, že se i letos podaří 
zaujmout srdce dárců, a nejen na Novopacku znovu přispět 
ke zlepšení života těch, kteří se potýkají s těžkostmi. 
Děkujeme všem.

Oblastní charita Jičín
David Rejlek



13číslo 12

                    Pro vzpomínku na nezapomenutelného jičínského občana 
Josefa Štefana Kubína

rozhodli jsme se již sedmadvacátým rokem udělit

Jivínského Štefana 
    za pozoruhodný kulturní počin roku 

                            a za dlouhodobou činnost v kultuře

 Rádi pozveme všechny navržené k popovídání, rádi všem
poděkujeme. Těšíme se, že čtenáři naší výzvy se rozpomenou, co
hezkého se v posledním roce v kultuře na okrese událo, a přispějí 
k nominaci.

Návrh na udělení Štefana může podat každý. Stačí uvést jméno a známou adresu 
nominovaného (jednotlivce či skupiny) a stručné zdůvodnění, připsat, zda se jedná o počin
v roce 2024 (I. kategorie), nebo o dlouhodobou činnost – trvající nejméně 5 let 
(II. kategorie). Prosíme, připojte také údaje o navrhovateli, tj. jméno a adresu. 

Své návrhy zasílejte do 31. 12. 2024 buď na e-mailovou adresu: 
jivinskystefan@seznam.cz, nebo poštou na adresu:  Knihovna Václava Čtvrtka, 
Denisova 504, 506 01 Jičín. Nominace můžete v půjčovní době přinést i osobně do 
oddělení pro dospělé nebo kdykoliv vhodit do schránky knihovny (obálku označte heslem 
„Jivínský Štefan“).                                                                                                                   

Více informací na jivinskystefan.webnode.cz. 

Těšíme se na setkání 25. února 2025 v Lázních Bělohradě!

Štefanská komise & Nadační fond Jičín – město pohádky &
                   Střední škola zahradnická Kopidlno & Město Lázně Bělohrad

Pro vzpomínku na nezapomenutelného jičínského občana Josefa Štefana Kubína
rozhodli jsme se již sedmadvacátým rokem udělit

Rádi zveme všechny navržené k popovídání a všem poděkujeme.
Těšíme se, že čtenáři naší výzvy se rozpomenou, 

co hezkého se v posledním roce v kultuře na okrese událo, a přispějí k nominaci.
Návrh na udělení Štefana může podat každý. Stačí uvést jméno a známou adresu nominovaného (jednotlivce či skupiny) 

a stručné zdůvodnění, připsat, zda se jedná o počin v roce 2024 (I. kategorie), nebo o dlouhodobou činnost –
trvající nejméně 5 let (II. kategorie). Prosíme, připojte také údaje o navrhovateli, tj. jméno a adresu.

Své návrhy zasílejte do 31. 12. 2024 buď na e-mailovou adresu: jivinskystefan@seznam.cz,
nebo poštou na adresu: Knihovna Václava Čtvrtka, Denisova 504, 506 01 Jičín.

Nominace můžete v půjčovní době přinést i osobně do oddělení pro dospělé nebo kdykoliv vhodit do schránky knihovny 
(obálku označte heslem „Jivínský Štefan“).

Více informací na jivinskystefan.webnode.cz. Těšíme se na setkání 25. února 2025 v Lázních Bělohradě!
Štefanská komise & Nadační fond Jičín – město pohádky & Střední škola zahradnická Kopidlno & Město Lázně Bělohrad

Jivínského Štefana
za pozoruhodný kulturní počin roku a za dlouhodobou činnost v kultuře
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VLASTNÍ VÝROBA
A 3D NÁVRHY

3. května 504, Semily, 513 01
731 623 660 I studiomaki@seznam.cz

www.studiomaki.cz
Studio MAKI - kuchyně a interiéry | Facebook

út, st, pá 9-12  13-17
(ostatní dny dle domluvy)
16 let zkušeností v oboru

kuchyní a dalšího nábytku

kuchyně a interiéryMAKIstudioMAKIMAKIMAKIMAKIMAKIMAKI
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Pod � mto záhadným � tulem byla 1. lis-
topadu 2024 ve sloupovém sále kláštera 
paulánů uskutečněna vernisáž tvorby 
dvou výtvarnic, a to MgA. Hany Kalva-
chové a MgA. Markéty Bendové. Vše 
pod „taktovkou“ Městského kulturního 
střediska Nová Paka. Volba tohoto mís-
ta, vysvětluje ředitelka MKS Romana 
Mar� ncová, padla už v roce 2022, kdy 
jsme s významným fotografem Tomá-
šem Neuwirthem uvažovali, kde bychom 
mohli prezentovat jeho tvorbu. Padl ná-
vrh využít možnos�  rekonstruovaného 
interiéru kláštera paulánů. Když jsme 
prošli � mto místem, bylo rozhodnuto. 
A čím? Po rekonstrukci si sloupový sál 
podržel onu záhadnou energii, kterou 
nelze normálně popsat, a akus� ku, kte-
rá působí na příchozí. Je to zvláštní pocit 
pro člověka, který se rozhodne chviličku 
postát, zamyslet se, podívat se na za-
jímavé dílo. To byl tedy důvod k využi�  
těchto prostor k prezentaci tvorby míst-
ních umělců. Tato výstava vznikla jako 
nápad připomenout si, že podstata pří-

rody, vesmíru i nás samotných je květ 
života, posvátná geometrie obsažená 
ve všem živém.
Vraťme se k prezentaci obou výtvarnic
Hana Kalvachová se dostala k foto-
grafování v šestnác�  letech při studiu 
na výtvarné škole Václava Hollara. Poté 
pokračovala na Ins� tutu tvůrčí fotogra-
fi e v Opavě. Profesionální fotogra� ou 
a výtvarnicí je od roku 2001. 

Markéta Bendová je profesí fotogra� a. 
Je spoluzakladatelkou značky Jamar, kte-
rá se věnuje dekoracím, šperkům a ba� -
kovaným či jinak upraveným oděvům. 
Atmosféru výstavy oboha� lo vystoupe-
ní pěveckého souboru Belle Mama a ta-
nečního souboru mladých z Ateliéru Jičín 
pod vedením Zuzany Richterové.

Oldřich Houška

ZAVĚSÍM SE DO VESMÍRU JAKO DO HAMAKY

Ředitelka MKS Romana Marti ncová 
spolu s výtvarnicemi

MUDR. TOMÁŠ ROUČKA
V ČESKÉ KNIZE REKORDŮ 

Doktor Tomáš Roučka absolvoval během svého života mnoho dlouhých triatlonů, 
lyžařských přejezdů, ale také dálkových pochodů. V září 2024 získal cer� fi kát za nej-
delší nepřetržitou sérii absolvovaných dálkových pochodů – 56 ročníků dálkových 
pochodů „Novopacké pochody“ a jeho výkon je zapsán v České knize rekordů v Pel-
hřimově. Tímto výkonem pan doktor Roučka překonal svůj rekord z roku 2022 (54 
ročníků výše uvedené akce), za nějž byl mimo jiné v roce 2022 oceněn novopackým 
Klubem českých turistů jako nejúspěšnější sportovec roku. 
Redakční rada Achátu gratuluje svému členovi a přeje hodně zdraví a sil při zdolá-
vání dalších kilometrů.

Šárka Haklová
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Ve čtvrtek 7. listopadu byly na galaveče-
ru ve Foru Karlín vyhlášeny České ceny 
za architekturu pro rok 2024. Soutěžní 
přehlídky se zúčastnilo 307 návrhů kva-
litní soudobé architektury, z nichž me-
zinárodní porota vybrala 31 nominantů 
do užšího kola. Mezi nimi uspěl i novo-
packý nízkoprahový klub. Už to samotné 
je velkým úspěchem. Mezi pouhých šest 
fi nalistů se nakonec nedostal. Podařilo 
se mu však získat od partnera soutěže 
Cenu předsedy Senátu Miloše Vystrčila, 
zejména za obohacení veřejného pro-
storu ve městě jak architektonicky, tak 
funkčním využi� m. Po loňské nominaci 
na Cenu Evropské unie za současnou ar-
chitekturu – Cenu Miese van der Rohe 
pro rok 2024, kdy nízkoprahový klub re-
prezentoval Česko spolu s dalšími osmi 
stavbami, je to další příjemné ohodnoce-
ní této neotřelé stavby.
Rád bych jménem města Nové Paky 
poděkoval architektům z libereckého 
studia Atakarchitek�  za odvážné a kul� -

vované řešení, které se stalo přirozenou 
a důstojnou součás�  centra města. Ale 
hlavně nízkoprahový klub, který provo-
zuje Oblastní charita Jičín ve spolupráci 
s městem, skvěle slouží dětem a mládeži 
jako příležitost bezpečně trávit svůj vol-
ný čas. Působí hlavně preven� vně, a to 
i s možnos�  porady a pomoci od zku-
šených instruktorů při řešení životních 
situací, se kterými si ne vždy vědí úplně 
rady.

Nízkoprahový klub vznikl jako první fáze 
rekonstrukce celé budovy „Staré ško-

ly“, kterou město bezúplatně převzalo 
od Královéhradeckého kraje a kterou 
chceme postupně „vrá� t“ dětem. Díky 
této rekonstrukci došlo i k sanaci sute-

POCTA PRO NOVOPACKÝ NÍZKOPRAHOVÝ KLUB
A JEHO ARCHITEKTY

COGANOVO (A NOVOPACKÉ) LOUČENÍ V KRAJSKÉ RADĚ

Dne 4. 11. 2024 jsem skončil ve funkci 
náměstka hejtmana Královéhradeckého 
kraje. Hlavně díky jednoznačné voleb-
ní podpoře z Nové Paky jsem byl 8 let 
v radě kraje, což je 9členná vláda kraje. 
Mým zásadním úkolem bylo dát do po-
řádku fi nance kraje tak, aby efek� vně 
hospodařil a měl peníze na hlavní veřej-
né inves� ce: silnice, nemocnice a střední 
školy. Za osm let, co jsem měl na staros�  
krajskou pokladnu, vzrostly krajské in-
ves� ce skoro o 200 %, z 1,16 miliardy Kč
na 3,37 mld. Kč ročně. Tak jen doufám, 
že se tento trend nyní zase neobrá�  
opačným směrem.

Významnou část svého úsilí jsem věno-
val i vyřešení le� tých packých problémů. 
Nejtěžší byla Lomnická ulice, na té už se 
začalo dělat v době, kdy jsem byl jen 
řadový člen zastupitelstva kraje. Rekon-
strukce byla ob� žná ve všech fázích, ně-
kolik let trvalo projektování, následovalo 
složité stavební řízení, soutěž na zhoto-
vitele se opakovala 3x, než se našla sta-
vební fi rma. Komplikovaná je koordina-
ce: staví tam město, kraj, síťová odvětví –
vodovody a kanalizace, plyn, elektřina. 
Vlastní výstavba už běží solidně. 
Paradoxně snadné je fi nancování (cca 
100 mil. Kč za 600 m ulice), neboť všichni 
partneři akci chápou jako prioritu.    
Jako nejdůležitější „krajský“ projekt se 
mi zdá přístavba domova pro seniory, 
za 190 milionů Kč. V jiných městech slo-
žitá stavba jde v Pace bezproblémově. 
Státní dotace je 50 mil. Kč, k ní dává kraj 
105 mil. Kč. Nová Paka bude mít dosta-
tek lůžek pro své seniory, v moderním 
křídle přibude 35 míst, a taky se tam vy-
řeší parkování a celá ulice Jiráskova. Pro-
bíhá i rekonstrukce stávajícího domova, 
a dostaneme se skoro na 100 míst. 
Mojí první krajskou akcí pro Paku byl 
klášter. Kraj zrušil v klášteře nemocnici 
a nechal ho chátrat. Paní Fučíková se-

hnala evropskou dotaci 42 milionů, a byl 
potřeba zbytek do 100 mil. Kč. Kraj na-
konec dal 36 mil. Kč, bylo to (a je) právně 
velice složité, krajskými orgány „prošlo“ 
až tře�  řešení. Zbytek zapla� lo město. 
Klášter je tak na 100 let zachráněn, ale je 
třeba řešit druhé patro a podkroví, plus 
parkoviště. 
Mému srdci je nejbližší čtvrtá velká akce 
kraje v našem městě – nová tělocvična 
gymnázia. Bude velká, nikoli však monu-
mentální – „ztra� “ se za gymplem v te-
rénu. Cca 100 mil. Kč zapla�  kraj, město 
má drobný podíl na horolezecké stěně. 
I na dalších krajských středních školách 
se mnoho udělalo. Kraj také pomohl 
na řadě sportovišť v našem městě. 
Moc děkuji zástupcům města za efek� v-
ní spolupráci. Je řada případů, kdy kraj 
chtěl, ale nějaké (jiné) město neumělo, 
nespolupracovalo. Nová Paka ovšem ví 
jak. A s krajem dokázali kooperovat i dal-
ší nezávislí „hráči“ v našem městě. 
Děkuji všem lidem z Paky, že mě do kra-
je tak silně podpořili a i když teď budou 
mé možnos�  velmi omezené, budu i jako 
opoziční zastupitel nadále hájit packé zá-
jmy, co to půjde.

Rudolf Cogan
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rénu a jednopodlažní přístavby 
směrem k autobusovému ná-
draží, a � m se vyřešily i problé-
my se vzlínáním spodní vody 
do celého objektu. Součás�  
první etapy byla i kul� vace ve-
řejného prostoru mezi objek-
tem a kostelem. Přičemž pří-
stup k tomuto meziprostoru byl 
zvýrazněn obloukovým portá-
lem v kamenné stěně, na nějž 
navazuje pískovcové schodiš-
tě, které je po stranách lemo-
váno přístupovými rampami. 
Důležitou součás�  akce byla 
i stabilizace podloží pod kos-
telem. Na realizaci této etapy 
se městu podařilo získat dotaci 
z fondů EU ve výši 15,8 mil. Kč,
která pokryla 80 % nákladů. 
Do budoucna nás čeká ješ-
tě druhá etapa rekonstrukce 
nadzemní čás�  budovy. Na ni 
máme vypracovanou projektovou do-
kumentaci se záměrem zřízení pobočky 
Domu dě�  a mládeže. Vnitřky objektu 
jsou zcela dožilé a je nezbytná komplex-
ní rekonstrukce v objemu cca 60 mil. Kč. 
Momentálně však není vhodný dotační 
� tul, ze kterého by se dalo na tento účel 

čerpat. Situaci neustále monitorujeme 
a čekáme na vhodnou příležitost. Je to 
však projekt, který chceme v budoucnu 
dokončit i v případě výhradního vlast-
ních zdrojů. V současnos�  však máme 
omezenější prostor, a to s ohledem 
na zcela bezprecedentní rozsah inves� č-
ní činnos�  v posledních letech v porov-

nání s velikos�  našeho měs-
ta. Nyní realizujeme „MEGA“ 
stavby jako rekonstrukci MKS, 
domova pro seniory, Lomnická 
ulice, chystá se start dokon-
čení rekonstrukce horních pa-
ter kláštera a mnoho dalších 
menších akcí z plánu rozvoje 
města, na které se nám již po-
dařilo dotace získat. Ty výrazně 
urychlují jak rozvoj města, tak 
kvalitu života v něm. Ke každé 
musíme samozřejmě přiložit 
i alikvotní spoluúčast. Pevně 
věřím, že ve střednědobém 
horizontu dokončíme i druhou 
etapu „Staré školy“, tak aby-
chom plnohodnotně využili po-
tenciál celé této budovy, která 
patří mezi významné dominan-
ty náměs� . 

Josef Cogan

Více o soutěži najdete na odkazu:
h� ps://ceskacenazaarchitekturu.cz/
rocniky/2024

Video medailonek nejdete na:
h� ps://youtu.be/nQtcEkJe7aw
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V letošním roce oslavila kaple sv. Jana 
Nepomuckého v Radkyni výročí 200 let
od svého postavení. Vystavěna byla roku 
1824, přesně 100 let po novopackém 
klášteře. O výstavbě kaple je známo 
jen to, že část peněz na její stavbu dal 
před smr�  jistý vojín kyrysníků Go�  ried 
a dalším dílem peněz ještě na stavbu při-
spěly sestry Ulrychovy a Grohovy. Pro 
v té době velmi věřící obyvatele obce 
to byla velmi důležitá stavba, vždyť far-
ní kostel byl až na Pecce a mnoho takto 
malých obcí se na takovouto stavbu ni-
kdy nevzmohlo.
Zvon v kapli byl použit nejspíše ze staré 
zvoničky, pravděpodobně povinně zříze-
né na tomto místě na popud Ohňového 
patentu Marie Terezie, vydaného v roce 
1751. První zvon v kapli byl datován ro-
kem 1774. 

Popis kaple
Jedná se o zděnou omítanou kapli ob-
délného tvaru s polokruhovým závě-
rem. Vstupní portál je lemován kamen-
ným ostěním s nápisem: Anno Domini 
MDCCCXXIV.
Zajímavos�  kaple je i nádherný kovaný 
kříž na vrcholku báně. V jeho středu se 
nachází slunce s písmeny IHS. 
Interiér kaple je plochostropý s obdél-
níkovým prolisem, na kterém proniká 
původní modrá malba stropu se zlatými 
hvězdami evokujícími nebe. Uvnitř kap-
le jsou hladké omítky natřené na bílo 
s prosvítající původní žlutou výmalbou 
s červeně naznačenými kamennými štu-
ky. Takto barevně bývají udělány jesličky 
v kralických betlémech. 

Je zde možno nalézt i původní velmi se-
šlý dřevěný oltář. 

Zvony
První zvon byl datován rokem 1774. 
Bohužel byl tento původní zvon z kaple 
zrekvírován za první světové války dne 
17. 12. 1917. Podruhé byl zvon rekví-
rován za druhé světové války v dubnu 
1942. Současný zvon byl do kaple umís-
těn v roce 1965. Je poválečné výroby 
a pochází ze zbořené kaple v Bělé u Pec-
ky. 

Symbolika stavby
Tato opomíjená stavba má pro vníma-
vého člověka své kouzlo. Je z ní cí� t, jak 
naši předci byli spojeni s přírodou a nad 
každým detailem stavby přemýšleli. 

Když člověk otevřel světle zelené dve-
ře evokující louku a jaro spojené se sv. 
Janem Nepomuckým, vstoupil do hře-
jivě žlutě vymalované kaple. Podíval se 
na oltář a s modlitbou jeho pohled ulpěl 
na modře malovaném nebi na stropě 
s hvězdami.
Symbolika je i v trojúhelném š� tu se 
stupni v rozích, na nichž jsou umístěny 
kamenné piniové šiš� ce jako symbol 
plodnos�  a života. Jejich umístění v troj-
úhelníku symbolizuje Boží Trojici (Otce, 
Syna a Ducha svatého). Tento trojúhel-
ník byl dříve ještě zdůrazněn trojúhel-
níkovým vlisem, který byl odstraněn při 
obnově kaple počátkem 60. let. Je vidět 
na starých fotografi ích.

200 LET KAPLE SV. JANA NEPOMUCKÉHO V RADKYNI

Vnitřek s oltářem. Foto OA autora

Kaple před opravami. Foto OA autora



19číslo 12

Kaple 2024. Foto OA autora

Zasvěcení kaple
Informace o tom, komu je kaple zasvěce-
na, byla dlouho neznáma. Bližší informa-
ce jsem zjis� l až od pamětníka Fran� ška 
Raise z čp. 26. Fran� šek Rais vzpomínal 
na to, jak se chodilo do kapličky v květnu 
u příležitos�  svátku sv. Jana Nepomuc-
kého zpívat. Brávali si s sebou starší paní 
Krejčovou, která jim předzpěvovala, poz-
ději paní Hylmarovou. Vzpomínal, jak ka-
menná podlaha v kapličce studila, když 
na ní bos stál. 
O prvním vysvěcení nejsou žádné zprá-
vy. Znovu byla kaple vysvěcena spolu 
s novou budovou školy 21. 10. 1883. 
Aby se zabránilo národnostním vášním, 
jelikož šlo o jazykovou přeměnu školy 
z němčiny na češ� nu, byl požádán pec-
kovský děkan, aby kázal pouze v la� ně 
a vzdal se jakýchkoliv řečí, proslovů, he-
sel apod. 

Sv. Jan Nepomucký –
svátek má 16. května. Je patronem mly-
nářů, loďařů, duchovních, cti  a zpověd-
ního tajemství. Věřilo se, že chrání před 
přírodními pohromami a povodněmi.
Je patronem Českých zemí a Bavorska.

Opravy
První zaznamenané opravy kaple pro-
běhly v roce 1883 spolu se stavbou bu-
dovy školy. V 60. letech byla prováděna 
kompletní rekonstrukce místními. Byla 
opravena venkovní omítka, položena 
plechová kry� na a obnovena věžička. 
Rovněž zde byl umístěn zvon ze zboura-
né kapličky v Bělé. Většina oprav na kapli 
byla a je prováděna brigádně místními. 
Nesčetněkrát byla na� rána střecha. Při 
opravách v roce 2020 byly na kapli nain-
stalovány repliky šiš� c. 

Současnost
V letošním roce byla kaple brigádně 
místními částečně opravena zvenčí. 
Kaple není vedená jako kulturní památ-
ka, i když byla městem sepsána žádost 
o její zapsání. Ta je bohužel předsedou 
OV blokována. Kdyby byla kaple pro-
hlášena památkou, zajis� la by se jí � m 
právní ochrana, fi nancování a otevřela 
se cesta k celkové rekonstrukci, kterou si 
jistě zaslouží. Mnoho oprav je fi nančně 
a odborně mimo síly brigádníků. 
V současné době kaple spíše slouží jako 
obecní skladiště. Snahou každého vzdě-

laného, kulturního člověka by mělo být 
uchování odkazu předků. Tím, že nebyla 
kaple přehnaně opravována, zachova-
lo se mnoho původních detailů, i když 
v zoufalém stavu. Jako původní výmalba 
pod nánosy, barva dveří, která se u pra-
videlně opravovaných svatostánků nedá 
dopátrat apod.

Miloš Kraus

www.bmk.cz info@bmk.cz

Nová Paka                      Jičín Trutnov

                    Komenského 398     Lidické nám. 48            Na struze 30

                                 tel. 736 779 955                 tel. 731 116 177               tel. 731 109 269

„Přijďte navštívit naši prodejnu s pracovním a volnočasovým oblečením, obuví a 
dalšími nezbytnostmi pro Vaše zdraví, nejen při práci…“

Těší se na Vás kolektiv firmy BMK SAFETY spol. s r.o.
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RÁDI BYCHOM VÁM TÍMTO PODĚKOVALI ZA VAŠI PŘÍZEŇ
A VĚŘÍME, ŽE BUDETE I NADÁLE SPOKOJENI S NAŠIMI SLUŽBAMI

Jsme Vám k dispozici od 07,00 do 16,00 hodin v prodejně Heřmanice 128, Nová Paka

(budova bývalé Silničky, vchod i parking za starou vrátnicí)

Přejeme Vám klidné a pohodové vánoční svátky a vše dobré do roku 2025

Tým K2 INDUSTRY

LOŽISKA MAZIVA GUFERA ŘEMENY ŘETĚZYŘEMENY ŘEMENY 
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CARLOS´S BIKE CROSS aneb 
„Najdi tu správnou cestu!“ je 
dnes již legendární orientač-
ní závod horských kol, který 
založil a organizoval v letech 
1994–2003 Karel Kotyk. První 
ročník byl spíše akcí pro kama-
rády, které se zúčastnili čtyři 
stateční bojovníci – Marcel 
Blažek, Zbyněk Píro, Jirka Po-
chop a Mar� n Pyciak. Posled-
ní jmenovaný se jako jediný 
zúčastnil všech dese�  realizo-
vaných ročníků. Na start toho 
jubilejního desátého se posta-
vilo 38 sportovců. Já jsem si 
tehdy vyjela 3. místo v ženách, 
a to ze čtyřech zúčastněných, 
takže zas takový výkon to ne-
byl. Startovalo se v sobotu 
14. června 2003 u motores-
tu ve Š� kově a trasa, měřící 
62 km s převýšením 1100 m, 
končila v rekreačním zařízení Dolce Vita 
u Trutnova. V červnu 2004 zorganizoval 
Karel ještě nultý ročník této akce, což 
byla společná vzpomínková vyjížďka 
po trase prvního ročníku. S partou cyk-
listů jsme se sešli u železniční stanice 
Nová Paka město a našim cílem bylo 
dojet na hrad Kumburk. Než jsme vyjeli, 
měl Karel poměrně dlouhý úvodní pro-
slov, a tak nás zas� hl na Brdě u hřbitova 
déšť. Tenkrát jsme to otočili a na Kum-
burk, kde nás čekala Karlova žena Šár-
ka, nedojeli. To bychom dnes, kdy máme 
velký vzor v Danovi Polmanovi, určitě 
neudělali a ten kousek na Kumburk do-

jeli v jakýchkoliv podmínkách. Bylo nám 
líto, že se již žádný závod neuskuteční, 
a tak jsme se nakonec s Berym (Pavlem 
Haklem) „hecli“ a řekli jsme si, že na Kar-
lovu tradici navážeme. O pouťové neděli 
jsme v srpnový podvečer roku 2004 v re-
stauraci U Lípy rokovali ještě s Markem 
Volanským a Gábinou Paulusovou (teh-
dy Suchomelovou) o tom, jak to všechno 
uděláme. Bery vymyslel dvě poměrně 
náročné trasy dlouhé 34 a 51 kilometrů. 
Sepsali jsme i� neráře a na první říjno-
vou sobotu 2004 naplánovali orientační 
závod, který jsme nazvali Bláznivé Cross 
Country. Nakonec jsme se domluvili 
s Rudou Coganem, že trať označíme a on 

nám přivede závodníky, jelikož 
v té době organizoval v Nové 
Pace duatlony. Koupili jsme 
spreje a týden před akcí jsme 
udělali značky na stromech. 
Několik let pak část účastníků 
bojovala navíc ve dvou duatlo-
nových závodech Zlatý pohár 
(+ běh 10 km) a Stříbrný pohár 
(+ běh 5 km) na naší krátké tra-
� . V roce 2005 jsme dali závo-
du ofi ciálního pořadatele, kte-
rým se stalo občanské sdružení 
Velocipéd klub Nová Paka. To 
jsme s Berym založili společně 
s Mar� nem Pyciakem. Termín 
i název závodu se v průběhu let 
několikrát měnil. V posledních 
letech se jezdil vždy tře�  sobo-
tu v září s názvem Novopacký 
MTB maraton. Dlouhá trať s ex-
trémně náročným sjezdem Koz-
lova se jela celkem dvacetkrát, 

naposledy v roce 2023 a letos jsme his-
torii uzavřeli 21. ročníkem s názvem No-
vopacký MTB Cross na upravené 30 km 
dlouhé tra� . Jako pořadatelé jsme za zá-
vodem udělali defi ni� vní tečku, ale již 
proběhlo jednání s možnými budoucími 
pokračovateli této akce. Jedním z nich 
je mladík, který v našem závodě začínal 
jako žák, a to člověka zahřeje u srdce. 
Pokud vše klapne, tak na podzim roku 
2025 se bajkeři vydají na zcela novou 
trať. My, členové Velocipéd klubu Nová 
Paka, budeme novým pořadatelům rádi 
nápomocni. 

Šárka Haklová

30 LET ZÁVODĚNÍ NA HORSKÝCH KOLECH V NOVÉ PACE

Starosta Josef Cogan při předávání cen vítězům Bláznivého 
Cross Country v kategorii Muži I na 51 km dne 1. 10. 2005. 

1. místo Tomáš Vagenknecht, 2. místo Jan Marti n,
3. místo Daniel Polman. To jsme ještě netušili, jakým 
sportovním výzvám bude Danda v budoucnosti  čelit.

Účastníci prvního ročníku Carloś s Bike Cross, 1994.
Zleva Jirka Pochop, Marti n Pyciak, Zbyněk Píro a Marcel Blažek

Karel Kotyk (vpravo) v roce 2023 po MTB Novopackém MTB 
maratonu se členy BAKAKO Nová Paka (zleva Marti n Kubišta, 

Pepa Mádlík, Jirka Bajer, Jenda Bajer).

Uzávěrka dalšího čísla Achátu je již 10. 12. 2024



22 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

Karel Kotyk pracuje od září 2000 jako 
konstruktér v novopacké fi rmě SQS – 
vláknová opti ka, a.s., která je zaměře-
na na vývoj, výrobu a prodej kompo-
nentů s vysokou přidanou hodnotou, 
kombinujících prvky vláknové opti ky, 
optoelektroniky a přesné mechaniky.
Karel je zakladatel tradice závodě-
ní na horských kolech v Nové Pace. 
Na kole jezdí rád, v minulosti  pořádal 
závod horských kol nebo cyklovyjížďky 
Gemini bike maraton (na počest naro-
zení svých dcer, dvojčat Monči a Klár-
ky). Je hlavním zapisovatelem a spolu-
pořadatelem série cyklisti ckých 24hodi-
novek Na Ploužnici v 6. V poslední době 
se začal více věnovat triatlonu. Pro mě 
bude vždy „otcem“ horské cyklisti ky 
v Nové Pace. 

Karle, můžeš nám přiblížit závod CAR-
LOS´S BIKE CROSS, kterým se v Nové 
Pace začala psát MTB historie?
Byl to orientační závod horských kol, 
který jsem v okolí Nové Paky pořádal 
od roku 1994 do roku 2003. Úkolem 
účastníků bylo co nejrychleji projet ne-
známou trať v náročném členitém teré-
nu v oblas�  Českého ráje a Podkrkonoší. 
Na této tra� , ukryté většinou v tehdy 
ještě kůrovcem nedotčených lesích, 
anebo rozlehlých polích a loukách, byli 
závodníci vedeni přesným papírovým 
i� nerářem. Kromě hledání té správné 
cesty museli soutěžící najít co nejvíce 
kontrolních bodů, rozmístěných po celé 
tra� , protože za každý chybějící se k do-
saženému času připisovala dese� minu-
tová penalizace.
Nejdříve se na trať vydávaly ženy 
a za nimi na stejnou trať vyjížděli muži. 
Start probíhal jednotlivě za sebou po-
dle startovních čísel, a to tak, že vítěz 
předchozího ročníku jel jako poslední, 
druhý předposlední atd. Případní soutě-
žící, kteří se předchozího, nebo žádného 
ročníku nezúčastnili, startovali vpředu 
podle vylosovaného pořadí. Díky tomu-
to systému byla zajištěna nižší pravdě-
podobnost nočního hledání ztracených 
závodníků kdesi v hlubokých hvozdech.
Po proje�  cílem byl pro všechny účastní-
ky, kromě pocitu, že už to (místo tohoto 

zájmena většinou padala velmi neslušná 
slova) mají za sebou, připraven účast-
nický list a dále ceny podle umístění.
Ceny (a vůbec celá existence závodu) 
byly zajištěny několika sponzorujícími 
fi rmami, jejichž majitelé byli většinou 
účastníky závodu. 

Co Tě k uspořádání tohoto závodu při-
vedlo?
V roce 1992, krátce před koncem mojí 
základní vojenské služby si můj spolu-
bojovník „Rum“ zakoupil horské kolo. 
Aniž jsem se já někdy na MTB projel, byl 
jsem jeho řečmi o nevšedních zážitcích 
tak unesen, že jsem si kolo ihned po ná-
vratu do civilu za peníze z kupónové pri-
va� zace zakoupil také. Kromě „Rumova“ 
vyprávění jsem vůbec netušil, co od hor-
ského kola mohu očekávat. Hned při prv-
ní vyjížďce do terénu jsem „překvapivě“ 
zjis� l, že ani toto kolo nejede samo, že se 
na něm musí šlapat.
Ovšem odměnou za tuto námahu se ča-
sem staly stále častější výlety do novo-
packého okolí. Díky výborné schopnos�  
kola proniknout takřka neprůchodnými 
terény a díky jeho úžasné mobilitě jsem 
tak objevil krásná místa zdejší přírody. 
O dva roky později si pořídili horská kola 
i čtyři kamarádi (konkrétně se o nich 
zmiňuješ ve Tvém dalším článku v tom-
to vydání Achátu…) především proto, 
aby nemuseli chodit do hospody pěšky. 
Ihned jsem byl rozhodnutý projet si spo-
lečně s nimi všechny ty cesty a necesty, 
které jsem při mém individuálním biko-
vání objevil. Potom jsem si ale vzpomněl, 
jak jsem byl vždycky zvědavý, kam která 
ces� čka vede a jaký pohled bude za ná-
sledující zatáčkou a uvědomil jsem si, že 
by byla škoda, kdyby �  hoši o toto ob-
jevování přišli. Nenapadlo mě tedy nic 
jiného, než vybrat jednu z mnoha variant 
tras, pokud možno ji co nejlépe popsat 
v jakémsi i� neráři a vyslat na ni každé-
ho zvlášť. Abych měl jistotu, že skutečně 
projeli vše, co měli, občas jsem někam 
umís� l kontrolní zprávu – a první ročník 
závodu CBC byl na světě. Protože všichni 
čtyři borci z něho byli nadšeni, rozhodl 
jsem se za rok, samozřejmě s jinou tra-
sou, tuto taškařici zopakovat. Ze závodu 
pro nejbližší známé se postupně stala 
akce pro známé známých a tak dál až 
k jubilejnímu desátému ročníku, který se 
konal v roce 2003. 

Jak probíhala samotná příprava trasy 
závodu?
Vždy, když jsem se po dlouhém hledání 
konečně rozhodl pro defi ni� vní podobu 
trasy připravovaného ročníku CBC, čekal 
mě ještě další důležitý úkol. Musel jsem 
to� ž absolvovat několik vyjížděk přesně 
po trase a snažit se o její co nejpřesněj-
ší popis. Nebylo to jednoduché, protože 
pouhá záměna slov doprava a doleva 
může způsobit, že do cíle závodu by při-
nejlepším dorazili pouze �  bikeři, kteří 
by udělali tuto zásadní orientační chybu 
na stejném místě jako já. Dále bylo nutné 
vy� povat umístění pro jednotlivé kont-
rolní zprávy. Trasa v i� neráři musela být 
popsána tak, aby ani místní účastníci ne-
měli do poslední chvíle tušení, kam smě-
řují. To znamená, že jsem nemohl uvádět 
názvy obcí, kopců, toků, ani žádná míst-
ní zažitá označení, ale používat obecné 
vyjadřování typu: „Jeď pro�  proudu po-
toka, dokud nedojedeš ke stromu ozna-
čenému žlutým fáborkem, a tam odboč 
na nenápadnou zvířecí stezku doprava.“ 
To označení, stejně jako všechny kontrol-
ní zprávy, většinou ve formě popsaných 
„kindervajíček“, jsem musel den před 
závodem rozmís� t a samozřejmě co nej-
dříve po akci také uklidit.
Přesnou vzdálenost, která byla poté 
v i� neráři u jednotlivých úseků uvede-
na, jsem zjišťoval již tehdy pomocí cyk-
locomputeru. Informace o vzdálenos�  
také sloužily k vytvoření přibližného 
výškového profi lu trasy. Kromě první-
ho ročníku, jehož profi l byl vytvořen až 
po závodě, jsem až do pátého CBC čer-
pal data o převýšení z vrstevnic po 10 m, 
znázorněných na papírové turis� cké 
mapě v měřítku 1:50 000. Výškový profi l 
ostatních ročníků již vznikal za pomo-
cí nového cyklocomputeru, který měl 
jako novinku zabudovaný barometrický 
výškoměr. Dnes, kdy lze přibližný profi l 
získat pouhým naklikáním trasy od sto-

KAREL KOTYK

PŘEDSTAVUJEME VÁM
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lu do digitální mapy v počíta-
či, případně přesněji pomoci 
cyklocomputerů nebo hodinek 
s GPS, často také doplněných 
barometrickým výškoměrem, 
se to může zdát úsměvné, ale 
tenkrát byly tyto technologie 
v plenkách.
Máš spočítané kolik kilometrů 
a s jakým převýšením projeli 
účastníci CBC celkem za 10 roč-
níků? Můžeš nám prozradit 
nějaká zajímavá místa, kam se 
závodníci dostali?
Celkem těch 10 tras měří 
270 km s celkovým převýšením 
přes 6300 m. Často však účast-
níci najeli i nastoupali více, než 
bylo pro daný ročník avizováno, 
protože ne vždy se jim podařilo napopr-
vé „najít tu správnou cestu“. Ale zase se 
o to více mohli kochat nádhernými sce-
nériemi, kterými jsem se většinou snažil 
trasu vést. Celkem se na těch dese�  zá-
vodech vystřídala rovná stovka bikerů. 
Když se nad � m teď zamyslím, tak to 
zní, jako kdyby se každý zúčastnil jednou 
a od příš�  účas�  ho to odradilo – tak to 
samozřejmě není, kromě již zmíněného 
prvního ročníku se jich vždy zúčastnilo 
více než 10 a těší mě, že mezi nimi bylo 
i dost bikerek, včetně Tebe.
Když už se na nějaká ta místa ptáš, tak 
i pro mě byla moc příjemným překvape-
ním studánka Roubenka v lesích blízko 
Studence. Toto místo mi při plánování 
ukázal Jarda Klouček, který nám posled-
ní dva ročníky zajišťoval elektronickou 
časomíru. Dále bych mohl jmenovat tře-
ba adrenalinový sjezd od zříceniny hradu 
Kozlov, který se poté stal součás�  naše-
ho „Velocipéďáckého“ MTB maratonu, 
přehradu Les Království, tvrz Mokřice, 
skalní útvar Kazabrud, Novopacké vo-
dopády, nebo samoty a místa s velkým 
geniem loci, jako např. Záboří s Pohos-
� nstvím U Šulců, Krakonošovo ve Žďáru 
u Staré Paky, chatovou osadu Libín, Du-
bový Dvůr nad Pilníkovem, Červený kříž 
mezi Peckou a Borovničkou, rozces�  pís-
čitých cest Dubinka nedaleko Mostku, či 
Hrozný buk na Mlázovickém chlumu. Za-
jímavé a pro závodníky určitě nečekané, 
bylo překonávání hlavní silnice č. 16 bro-
děním Úlibického potoka pod mostem 
pod kopcem Babák. Mimochodem, dnes 
lze pod � mto mostem projet na druhou 
stranu silnice pěkným singletrailem, kte-
rý je dokonce zanesen i v turis� ckých 
mapách. A samozřejmě nesmím zapo-
menout na Kumburk, kde byl cíl prvního 
ročníku a kde byla pořízena známá fo-

tografi e prvních čtyř účastníků. O tom, 
že tu máme pro jízdu na horském kole 
skvělé podmínky, svědčí i fakt, že byl vlo-
ni v Nové Pace pořádán v rámci mistrov-
ství světa v MTBO závod štafet. A podle 
ohlasu českých i zahraničních reprezen-
tantů byla právě ta novopacká část toho-
to mistrovství nejzajímavější. 
Vím, že vítěz každé kategorie CBC zís-
kal pohár, který byl putovní, takže ho 
musel před dalším ročníkem odevzdat. 
Kde jsou tyto poháry nyní?
Oba poháry mám doma dobře ulože-
né a kdo ví, třeba se jich někdy dočkají 
vítězové 11. ročníku. Tato otázka mě 
před třemi lety docela zaskočila, protože 
jsem oba putovní poháry měl opravdu 
dobře schované. Ale protože se v roce 
2021 konala v Suchardově domě výstava 
DOBRODRUŽSTVÍ CYKLISTIKY, věnovaná 
tématu 130 let cyklis� ky na Novopacku, 
podařilo se mi je nalézt a na této výstavě 
vystavit. Jsem moc rád, že se takto moh-
la propojit historie se současnos� , např. 
s postavou ultrapaka Dana Polmana, 
který zde vystavoval mimo jiné svá kola, 
anebo se spanilou jízdou Velocipédklu-
bu, na kterou si určitě i Ty jako organi-
zátorka vzpomínáš. Při příležitos�  této 
výstavy jsem sestřihal nejlepší záběry 
z videí jednotlivých ročníků, které jsme 
hodiny a hodiny střihali na VHS kazetách 
spolu se Zbyňkem Pírem a výsledný fi lm 
tam byl i promítán. V případě zájmu se 
na ten fi lm můžou čtenáři po naskenová-
ní QR kódu podívat.
Závod CBC byl impulsem nejen ke vzni-
ku Velocipéd klubu Nová Paka, ale také 
inspirací k uskutečnění orientačního 
závodu zvaného BOZK, který pořádal 
Michal Polák z proslulého cyklis� ckého 
spolku BAKAKO Nová Paka. Ty jsi byl 
jeho pravidelným účastníkem, jak se Ti 
tento závod líbil?

Celkově mám k BAKAKU velice 
blízký vztah, protože Jirka BA-
jer, Honza KAšpar a Jirka KOut 
(plus samozřejmě Štefan ZVe-
rec) byli pravidelnými účastní-
ky CBC a díky tomuto závodu 
vlastně celý jejich oddíl vznikl. 
Stejně jako Ty na začátku toho-
to rozhovoru i oni mě nazýva-
jí „otcem“ novopacké horské 
cyklis� ky a já je pro změnu 
nazývám mými „dětmi“, i když 
nyní je tam spíš ještě více mých 
„vnoučat“. A to, že v rámci BA-
KAKA Michal Polák pořádal Ba-
kako Orientační Závod na Kole 
(BOZK) se mi moc líbilo. Dělal 
to přesně tak jako já před lety 
a já vždy všem říkal, že pokud 

chtějí opět zažít atmosféru CBC, ať si 
zkusí BOZK. Já se této akce účastnil ve-
lice rád, protože mě to bavilo i z toho 
opačného pohledu a také proto, že se 
Michalovi dařilo objevovat i pro mě do-
sud neznámé stezky v okolí. 
Karle, přeju Ti hodně dalších sportov-
ních, osobních i pracovních úspěchů 
a děkuji Ti za rozhovor.

Šárko, i já Ti děkuji za příjemný rozho-
vor, při kterém jsme oba zavzpomínali 
na dávnou i nedávnou historii, a přede-
vším chci Tobě, Berymu a Mar� nu Pyci-
akovi poděkovat za pokračování odkazu 
CBC a za zprostředkovávání kouzla (ne-
jen) cyklis� ky dalším lidem. Velocipéd 
klub a také již zmíněný oddíl BAKAKO 
jsou důkazem, že se opravdu našlo pár 
lidí, kteří objevili tu správnou cestu 
k horskému kolu právě díky CBC a že ten 
můj nápad měl skutečně smysl.

Šárka Haklová

S kamarády po návratu z Triatlonu 5150 v Hradci Králové

QR kod s odkazem na video 
CBC_1994_2004_selecti on
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PAČÁCI NA CESTÁCH (146. DÍL)

CYKLOVANDR Z BUDAPEŠTI DO VARNY – 2. díl
Den 8., sobota 3. srpna 2024, 80 km. 
Ráno mě chytnul hysterák kvůli medvě-
dům, ale k ničemu dobré to nebylo. Krát-
ce po osmé jsme vyrazili na královskou 
etapu po Transfagaraši, nejkrásnější 
silnici na světě (jak je často označována 
zejména mezi motorkáři) vedoucí přes 
stejnojmenné horské sedlo. Tato silni-
ce spojuje města Sibiu a Pites� , měří 
celkem 169 km a je dílem rumunského 
diktátora Nicolae Ceausescua. Byla vy-
projektována tak, aby byla přístupná 
těžkým vojenským vozidlům, tudíž nikde 
není příliš prudká. Je obklopena horami 
a údolími a turis� cky je velmi vyhledá-
vaná. Stále jsme stoupali a jedna z pro-
jíždějících posádek na motorce u nás 
přibrzdila a upozornila nás, že po cestě 
jsou medvědi. Za chvíli nás varovali další 
lidé z auta. Tohle jsme vážně nepotře-
bovali slyšet. Jiná cesta nevede, tak co 
jsme měli dělat. Na dvanáctém kilome-
tru na nás zírali z poza svodidel tři brum-
ky z lesa. Uf! Snažili jsme se zrychlit, ale 
do kopce to moc nešlo. Přibrzdili jsme až 
u zaparkovaného karavanu, kde pán pro-
dával med. Medvědy tu má každý den. 
Na 18. km jsme neváhali použít žolíka 
a nechali jsme se vytáhnout lanovkou. 
Ještě že tak. Rázem jsme byli před cha-

tou u jezera, kde jsme ten den měli spát. 
Bohužel se stala logis� cká chyba, neboť 
jsem omylem objednala hotel pod lanov-
kou. Byl víkend a tady nahoře měli plně 
obsazeno. Zpátky se nám vracet nechtě-
lo, takže výlet do hor se nekonal. Zapluli 
jsme alespoň do restaurace. Po chvilce 
se docela silně rozpršelo, tak jsme v kli-
du poobědovali a přemýšleli, jak to udě-
láme dál. Po polední pauzičce jsem se 
ptala policisty řídícího hustou dopravu, 
jestli není možný transport dolů autem, 
neboť se bojím medvěďáků. Bohužel ne. 

Rozbulela jsem se. Uklidňoval mě a vy-
měnili jsme si na sebe číslo. Kdyby na-
stal problém, máme se ozvat. Potěšilo 
mě, že mi pak asi za hoďku volal, jestli 
jsem OK. To jsme zrovna seděli v bezpečí 
zahradní restaurace u kempu, kde jsme 
chtěli přespat. Byly ale teprve čtyři ho-
diny odpoledne a my jsme se rozhodli jet 
dál. Za čtyřicet kilometrů byl další kemp 
Dracula, tak fofrem! Pak to ale přišlo. 
V mobilu mi cinkla výstraha s následují-
cím textem: „Přítomnost několika MED-
VĚDŮ byla hlášena v Arefu, Transfaga-
rasan, OBLAST PŘEHRADY VIDRARU! Vy-
hněte se oblasti , zůstaňte uvnitř! Držte se 
od zvířete dál a nesnažte se ho foti t, ani 

ho krmit. Chraňte své domácí mazlíčky/
hospodářská zvířata, aniž byste ohrozili 
svůj život. ISU ARGES.“ Pro vysvětlení je 
ISU zkratka Inspektorátu pro mimořád-
né situace. Jelikož jsme cestou poměrně 
na těsno minuli dalších deset medvídků, 
takže za celý den suma sumárum celkem 
třináct kusů, rapidně nám stoupla vý-
konnost. Naštěs�  nám řidiči při setkání 
s medvědy dělali svými auty průjezdové 
koridory a výstražnými světly nás upo-
zorňovali na číhající hrozbu. Nejspíš se 
o nás trochu báli a my se díky nim cí� li 
o něco bezpečněji. Fo� t medvědy nás 
vážně nenapadlo, jen jsme si je skenovali 
do pamě� . Nejpočetnější skupinou byla 
čtyřčlenná medvědí rodinka a nejraději 
vzpomínáme na akrobata na betono-
vých svodidlech a řvoucího exhibicio-
nistu na skále. Krátce po sedmé večer 
jsme byli za elektrickým plotem v kempu 
Dracula. Dnešní den bych popsala slovy: 
„VŠETKY HNĚDKY!“ Zážitky byly opravdu 
silné!

Den 9., neděle 4. srpna 2024, 73 km.
Po vypjatém včerejšku jsme vstali sko-
ro až v devět hodin. Ve vedlejším hote-
lu jsme posnídali s hrabětem Draculou 
a v klidném tempu jsme mířili do Pites-
� , více než sto� sícového města. Cestou 
jsme jako každý den obdivovali krásu 
místních kostelíků, prohodili jsme pár 
slov se starší cestovatelkou tmavší ple� , 
která kdysi byla i v Čechách. V přístřešku 

Horská chata u ledovcového jezera Bâlea v nadmořské výšce 2034 m n. m.,
nocleh zde nám nevyšel

V lanovce je fajn a my se kocháme 
krajinou
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před malým obchůdkem jsme se museli 
na chvíli schovat před deštěm. Do Pites�  
jsme přijeli v půl čtvrté odpoledne. Po-
jedli jsme a popili v zahradní restauraci 
na pěší zóně a pokračovali jsme k místu, 
které se v mapě tvářilo jako kemp. Tro-
chu jsme bloudili, ale nakonec jsme do-
jeli do kýženého cíle. Bohužel to nebyl 
kemp, ale městský park. Navíc to tam 
pěkně smrdělo a dole v rokli byl romský 
slum. Přes Booking.com jsme sehnali 
penzion, kde nás tentokrát hlídal mouro-
vatý kocour. 

Den 10., pondělí 5. srpna 2024, 109 km. 
Ráno jsme kufrovali v Pites�  stejně jako 
večer. Mapy.cz nás zavedli do území 
psích smeček a k závoře, před níž nás va-
roval jeden místní týpek. Jasně nám říkal, 
že tohle není dobrá cesta, že je zavřená, 
jenže Bery měl svou hlavu a věřil ma-
pám. U závory jsme byli hlídkou vyzváni, 
ať to otočíme zpátky. Museli jsme znova 
projet okolo psíků, kteří byli tentokrát 
u našich kol o něco rychleji než při prv-
ním průjezdu. Vrá� li jsme se do hustého 
provozu směrem na Bukurešť. Zastavili 
jsme u autoservisu, kde jsme zkoušeli 
sehnat transport, který by nás kousek 
popovezl z rušné dopravní tepny do bez-
pečí. Nepodařilo se, tak jsme to otočili 
a tlačili jsme kola po krajnici dvouproudé 
silnice zpátky do Pites� . Posilování stre-
sem se mi již začalo zajídat, a tak jsme 
v jednu odpoledne dali vale Bukureš�  
i městečku Constan-
ce a změnili směr 
na Varnu. Ve tři hodi-
ny jsme slupli polívku 
a grilované klobásky 
a během oběda jsme 
si objednali nejbližší 
ubytování v hotelu 
Con� nental v Ro-
siori de Vede, což 
bylo 70 km. Odtud 
bychom měli další 
den dojet do Giurgiu 

a přes Most přátelství, někdy zvaný též 
Dunajský most s dvouproudou silnicí, že-
leznicí a chodníkem pro pěší, se dostat 
do bulharského města Ruse. 

Den 11., úterý 6. srpna 2024, 80 km.
Předchozí večer jsme opera� vně změnili 
plán. Našli jsme únikovou cestu, která se 
zdála být klidnější. Přes Dunaj bychom 
měli přejet trajektem a dosvištět až 
do bulharského městečka Svisthov. Vítr 
si s námi celý den hrál, chvílemi jsme byli 
rádi, že jsme se udrželi v sedle. Po 75 ki-
lometrech jízdy jsme byli u „boa� erry“, 
ale stalo se něco, co jsme nečekali. Do-
zvěděli jsme se, že kvůli větru trajekt 
nevypluje a jak to bude další den, nikdo 
nevěděl. O tuhle atrakci jsme nechtěli 
přijít, tak jsme se vrá� li do hraničního 
městečka Zimnicea. Loď nejela, obrov-
ský hotel ve městě byl už dlouho zavře-
ný. Co dělat? Projeli jsme okolo krásného 
nového venkovního bazénu s restaurací. 
Tady jsme se vykoupali a do sytos�  na-
jedli a napojili. Nakonec jsme se s maji-
teli domluvili, že zde můžeme zakempo-
vat. V této zapomenuté příhraniční vísce 
jsme si najednou připadali jako v jiném 
světě a vzpomínky na Rumunsko měly 
krásný konec. Však jsme si to taky za-
sloužili!

Pokračování příště.
Šárka Haklová

Fontány v Pitesti 

Transfagaraš, pohled do údolí

Jezero Vidraru 

Nocleh u bazénu
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MUZEUM A KLENOTNICE

BOJÍM SE ČASNOSTI, JEŽ MI BERE VĚČNOST.
PROTO NASLOUCHÁM...

Skrze ruce Ladislava Fejfara, Stará Paka

Skrze ruce Ladislava Dvorského, Nová Paka

Když některý příběh zní, tedy 
oslovuje, tak se zhmotňuje mezi 
námi.

Stavění jesliček a betlémů při-
nesly do české země církevní 
řády – fran� škáni a jezuité.

V období go� ky se betlémský 
příběh stává součás�  církev-
ních vánočních her, kdy někdy 
celá Svatá rodina a jindy jen Je-
zulátko je vytvořeno zručným 
umělcem jako sta� cký obraz, 
který je pak v rámci hraného 
příběhu živými herci rozpohy-
bován.

V období baroka tento příběh přinášejí 
studentské žákovské hry. A obcházejí 
se s ním jednotlivé lidské příbytky. Šlo 
o takzvané vánoční či pastýřské hry. Na-
konec to mělo ráz koledy. Říkalo se tomu 
chození s betlémem, na Slovensku pak 
s Hvězdou.
Boží stánek, jeho sakrální prostor obsa-
hoval v té době ve své výzdobě hlavní 
postavy tohoto příběhu, které dosaho-
valy až životní velikos� . 
Byly oblečeny v drahé bohatě vyšívané 
látky, což odpovídalo zdobnos�  baroka. 

K nim se pak přidávaly jen pravé jesle 
s Ježíškem.

Postupně se ale betlémský příběh oteví-
rá dalším postavám, které v něm vystu-
pují, a � m se celá scéna stává stále větší. 
A tak se tedy postavy příběhu zmenšují.

Zhruba v 18. stole� , v období rokoka, se 
začíná objevovat tento příběh v lidských 
příbytcích. Dochází � m k miniaturizaci 
obrazu, jeho scény.
Samozřejmě k rozšíření tohoto zvyku, 
jeho vnesení do lidských příbytků napo-
mohly pak jose� nské reformy po roce 
1780, které kromě jiného označily „vy-
stavování betlémů a jesliček v kostelích 
(zejména v poutních místech) jako oby-
čej naivní a církve nedůstojný“.

Jakmile byl betlém přinesen do domu, 
tak do něj vstupuje v určitém čase cyklu 
roku i příběh, který, dá se říci, lidský pří-
bytek proměňuje. A člověk se tak stává 
součás�  tohoto příběhu, jelikož jeho ob-
raz k němu promlouvá a on jej prožívá. 
Příběh je tak hluboký a silný, že oslovuje. 
Přidá-li se k němu vizualizace příběhu 
povstávající skrze lidskou ruku, o to více 
působí.

Když se našel doma zručný člen domác-
nos� , kterého příběh oslovil a šlo mu to 
jaksi od srdce do rukou, tak obraz pří-
běhu začal tvořit. Buď jej vyřezal, nebo 
jinak zhotovil betlémskou scénu, jednot-
livé její fi gury, stavby... A příběh, který 

slyšel z vyprávění, pak dílem 
svým, lidskou imaginací pře-
tváří v obraz, který po určitý 
čas umisťuje do sednice.

Nad jesličkami pracuje hned, 
jak je úroda doma a začne doba 
podzimních plískanic. Ale ví, že 
je dobré mít už z lesa nasušený 
mech, aby jím pak scénu mohl 
dozdobit. Přeci jen barva živo-
ta nesmí chybět. 
A když se mu podaří obraz 
sestavit, tak na Štědrý den 
a o svátcích Jezulátku s celou 
rodinou zpívá koledy. Jelikož 
zpěv, slovo nesené skrze me-

lodii, jej volá a zpřítomňuje ten příběh. 
Rodina se tak sejde pospolu a pole spí, 
člověk vydechne, je třeba se zastavit, 
a on vstoupí mezi ně. Aby v pospolitos� , 
v sednici snad ani čas neubíhal, a oni tak 
skrze ten příběh nabrali nových sil, kte-
rých není nikdy nazbyt, až se země zno-
vu probudí. Vždyť cyklus roku se uzavírá 
a nový čas přichází...

Inu stavba betléma nebyl pro jeho tvůr-
ce obyčejný umělecký artefakt, který si 
žije po vytvoření jaksi svým životem. On 
se s � m příběhem, tedy s jeho obrazem, 
který zhmotnil, cyklicky setkává, dotváří 
jej o nové a nové postavy, stavby, a tak 
jej znovu prožívá. Zdá se mu, že se na něj 
stále hlouběji rozpomíná. Dílo na něm 
tak může probíhat po celý jeho život.
„Ještě tam musí bejt tohle a tamto. To 
přeci musí bejt, jinak to nejde,“ jak mi 
říkal kdysi jeden betlémář ze zdejšího 
podhůří.

Skrze ruce Franti ška Másla,
Čistá u Horek
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Skrze ruce Franti ška Válka, Studenec
Skrze ruce Franti ška Kocmana,

Rovensko pod Troskami

Skrze ruce Franti ška Másla, Čistá u Horek

A tak se betlémská scéna stále rozrůstá. 
A její tvůrce v ni vnáší obrazy svých blíz-
kých, místa i krajiny, a � m jeho příběh 
o to více promlouvá.

Celé postavení betlémské scény má urči-
tá pravidla, je to svým způsobem určitý 
rituál. Když přicházejí Tři králové, tak ze 
scény mizí pastýři s ovečkami. Ti, kteří 
vedeni citem, tápajíce přicházeli, pono-
řeni v naslouchání k místu Jeho zrození, 
své místo opouštějí. A na scénu vchází 
bohatý průvod z Orientu. Tři králové – 
tři mágové, kteří uslyšeli a uviděli hvěz-
du, a proto se rozhodli jít. To znamení, ta 
zpráva je oslovila, proto šli...

Tvůrce takového betléma je v jakési po-
vznesené náladě, vnitřně usebrán, vždyť 
on to je, kdo předává ten velký příběh 
ostatním. 

Dá se říci, že jim 
ho svým umem 
otevírá, zvěstuje, 
a vnáší tak božství, 
to, co jej převyšuje, 
do své „svatyně“, 
do svého domova.
Boží syn, Král králů 
vchází mezi prostý 
lid a ten Svaté rodi-
ně přináší dary. 
Od toho také název 
fi gurek dotvářejí-
cích betlémskou 
scénu, tzv. daráků. 
Jeden nese husu, 
druhý vánočku, tře-
�  starý kožíšek... 
Lidé mají pocit, jako 

by se ta scéna právě odehrávala v jejich 
domě, v jejich krajině. A ona se dooprav-
dy odehrává. Aspoň tak to na ně působí. 
Není jistě náhodou, že se lidé kdysi ob-
darovávali právě u betléma.
Stávalo se, že pokud takový tvůrce ze 
svého obrazu a pamě�  krajiny vystoupil, 
přestěhoval se jinam, tak přestože bet-
lémskou scénu vzal s sebou, tak přestal 
tvořit. Snad jej nejen to místo, odkud po-
cházel, k tomu vedlo, ale také lidé, kteří 
ho obklopovali. 

A z čeho, že se betlémská scéna vytváře-
la? Především z toho, co dával zdejší kraj. 
Ze dřeva lipového, jinde smrkového, ale 
také z hlíny, ale třeba i ze starého chleba 
a uhlí. Později také z papíru, skla a čoko-
lády.
Některé betlémy byly kolorované, ale 
většina z nich zůstává v barvě přirozené-
ho materiálu, z kterého povstaly.

Vzpomínám si na jeden příběh zeza kop-
ce z Kerkonošských muderlantů, ze kte-
rých mi můj děda četl. Ten zachycuje 
proměnu jednoho ze základních zvyků 
dotvářejících období vánočních svátků. 
Je psán krkonošským nářečím, které 
tato krajina v sobě nesla. Inu kdysi měla 
každá krajina svou mluvu.

Vánoční stromek se u nás vžíval po ně-
meckým uzoru před až vosumdesáti  lety. 
Dřiu byly jen jesličky.
Strejček Józef Kovářu z Roztok zpomíná, 
že za svý mládí jenom jennou pama-
tuje, že mu jeho štyry svobodný sestry 
jako nejmladčímu vystrojily vo vánocích 
stromek. Pouěsily na něj pár jabliček, 
vořechu a zázvorek. Měl z něj náramnou 
radost, až mu bylo do breče. Ale po ve-
čeři přišli za holkama amanti  a sestry 

se jenna za druhou točily kolem Józefa 
a šeptaly mu, aby se někam scverk. A tak 
si ulez milej Józef na pec. Zachumlal se 
tam do starejch hadru a usnul.
Dyž se ráno zbudil – byl už stromek holej, 
jak v háji vyrost. Amanti  Pepikoj ušecko 
snělli. No, a to nebylo jen tam. Dyž ty 
stromky v rodinách začaly, vochmelily je 
děti  hnedka po večeři a ráno už byl smer-
ček zas na mraze pod voknem.

Jaromír Horáček,
Kerkonošský muderlan� ,

Krajské nakladatelství Liberec, 1958

Tak vám přeji, ať vám ten stromeček 
o svátcích dlouho vydrží, a hlavně zdraví 
a klid duše.

Odcizování, zpředmětňování sama sebe 
lze vráti t skrze něco, co mne přesahuje. 
A k tomu mohu dojít skrze prožitek, tedy 
i příběh, při němž se setkávám s posvát-
ným.

Neslyšeli jsme hlas, neviděli plamen 
a přesto jsme „šli nad sebe...“

Sváteční čas v Suchardově domě 
(betlémy, paličkovaná krajka...), 

od 30. 11.

Ivo Chocholáč
foto: Jiří Čejka a Ivo Chocholáč
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Městské kulturní středisko Nová Paka, tel./fax 493 721 928, www.kultura-novapaka.cz

ZÁJEZD NA MUZIKÁL ANDĚL PÁNĚ
– Hudební divadlo Karlín Praha
neděle 1. 12. 2024, odjezd ve 12:00 z parkoviště pod náměstí m

VYPRODÁNO!

PŘÍJEZD MIKULÁŠE
čtvrtek 5. 12. 2024 od 16:30, Masarykovo náměstí 
16:30 kulturní program – Ondřej Paska a Radka Bucharová
zazpívají dětem pohádkové písničky.
17:00 příjezd Mikuláše s družinou.

PŘEDVÁNOČNÍ KONCERT
PĚVECKÝCH SBORŮ NOVOPACKA
pondělí 9. 12. 2024 v 17:00, Klášterní kostel Nanebevzetí 
Panny Marie, vstupné dobrovolné
Adventní období je časem klidu a rozjímaní. Bohužel ne všichni 
si tuto předvánoční dobu mohou užít dle svých představ. Proto 
jsme se společně s novopackými sbory rozhodli věnovat výtěžek 
ze vstupného manželům Blaníkovým a jejich 90leté mamince, 
kterým zářijové povodně v obci Lipová vzaly dům.
Přijďte se vánočně naladit a zažít neopakovatelnou atmosféru 
klášterního kostela s pěveckými sbory:
Dívčí pěvecký sbor Amabile, Dětský pěvecký sbor Gymnázia, 
Smíšený pěvecký sbor Hlas.

P.S. IVETA
– Šárka Vaňková a Fredy Bi� ner Band
úterý 10. 12. 2024 v 19:00, Hotel Centrál, vstupné 420/400 Kč
Jedineč ný  projekt, který  mapuje hudební  karié ru nezapomenu-
telné  zpě vač ky Ivety Bartoš ové . Kapela Fredyho Bi� nera se při 
této vzácné příležitos�  rozhodla pro spolupráci se zpě vač kou 
Š á rkou Vaň kovou. „Nejedná se o revival, ani není  cí lem Ivetu 
napodobovat. Chceme lidem př iná š et radost a mož nost připo-
menout si jedineč né  hity, které  zně ly např í č  generacemi. Chce-
me, aby Iveta ožívala v srdcích jejích fanoušků."

Klidné prožití svátků a hodně zdraví do nového roku
přejí zaměst�anci MKS Nová Paka.

PASÁČEK VEPŘŮ
– LS Rolnička Nová Paka
sobota 28. 12. 2024 v 16:00, ZŠ Husitská, vstupné 40 Kč
Princ si chtěl vzít krásnou princeznu. Ta ale byla příliš pyšná 
a pohrdla jím i jeho krásnými dary. Princ se však nevzdal a vrá-
� l se do jejího království převlečený za pasáčka vepřů. Známou 
pohádku jsme pro dě�  připravili v premiéře o vánočních prázd-
ninách. Těšíme se na Vaši návštěvu!
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KULTURNÍ KALENDÁŘ

PROSINEC

Název Akce Místo, čas Pořadatel

1. Ne ZÁJEZD NA MUZIKÁL 
ANDĚL PÁNĚ

odjezd z parko-
viště pod nám., 
12:00

Hudební 
divadlo 
Karlín

5. Čt PŘÍJEZD MIKULÁŠE Masarykovo 
nám., 16:30

MKS
Nová Paka

9. Po PŘEDVÁNOČNÍ
KONCERT PĚVECKÝCH 
SBORŮ NOVOPACKA

Klášterní kostel 
Nanebevzetí 
Panny Marie, 
17:00

MKS
Nová Paka

10. Út P.S. IVETA Hotel Centrál, 
19:00

MKS
Nová Paka

28. So PASÁČEK VEPŘŮ
– LS ROLNIČKA

ZŠ Husitská, 
16:00

MKS
Nová Paka

MKS Nová Paka zve na

Masarykovo náměstí
dvorek u kostela sv. Mikuláše
sobota 4.1. 2025 15:00 - 17:00

NOVOROČNÍ

SETKÁNÍ

15:00 Simona Tryznová

15:30 Matyáš Křížek a spol.

16:00 Jana Kučerová

16:30 Pěvecký sbor Hlas

17:00 Pozdrav z hor

OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO
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KULTURNÍ KALENDÁŘ
PROSINEC

Název Akce Místo, čas Pořadatel

1. Ne ZÁJEZD NA MUZIKÁL 
ANDĚL PÁNĚ

odjezd z parko-
viště pod nám., 
12:00

Hudební 
divadlo 
Karlín

5. Čt PŘÍJEZD MIKULÁŠE Masarykovo 
nám., 16:30

MKS
Nová Paka

9. Po PŘEDVÁNOČNÍ
KONCERT PĚVECKÝCH 
SBORŮ NOVOPACKA

Klášterní kostel 
Nanebevzetí 
Panny Marie, 
17:00

MKS
Nová Paka

10. Út P.S. IVETA Hotel Centrál, 
19:00

MKS
Nová Paka

28. So PASÁČEK VEPŘŮ
– LS ROLNIČKA

ZŠ Husitská, 
16:00

MKS
Nová Paka

PŘIPRAVUJEME:
4. 1. 2025 NOVOROČNÍ SETKÁNÍ
Masarykovo náměstí , dvorek u kostela sv. Mikuláše

10. 1. 2025 TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT 

„MUZIKÁLY NARUBY“
Josef Vágner, Jan Kopečný a Petr Ryšavý
Hotel Centrál, vstupné 800 Kč, již v prodeji

6. 2. 2025 DUCHEM PROTI SVÉ VŮLI
– Divadelní Agentura Fanny
KD Levínská Olešnice, vstupné 320/300 Kč, již v prodeji

18. 2. 2025 JAKUB SMOLÍK RECITÁL
Hotel Centrál, vstupné 300 Kč, v prodeji od 3. 12.

22. 2. 2025 ZÁJEZD NA MUZIKÁL
ANDĚL PÁNĚ
Hudební divadlo Karlín, cena  1250 Kč, v prodeji od 3. 12.

2. 3. 2025 MASOPUST
Masarykovo náměstí 

7. 3. 2025 PŘEDNÁŠKA JOSEFA KLÍMY 

„ČESKÉ PODSVĚTÍ“
Refektář kláštera (severní vchod), vstupné 200 Kč,
v prodeji od 9. 12.

21. 3. 2025 ŠANSONOVÝ VEČER
– Alena Hladká a Petr Ožana
Sloupový sál kláštera (jižní vchod), vstupné 120 Kč

27. 3. 2025 RŮŽOVÉ SVATBY
– Divadlo Adverte 
hrají: Michaela Dolinová a Vilma Cibulková.
Kinosál Nová Paka, vstupné 300 Kč, v prodeji od 13.1. 2025

MKS Nová Paka zve na

Masarykovo náměstí
dvorek u kostela sv. Mikuláše
sobota 4.1. 2025 15:00 - 17:00

NOVOROČNÍ

SETKÁNÍ

15:00 Simona Tryznová

15:30 Matyáš Křížek a spol.

16:00 Jana Kučerová

16:30 Pěvecký sbor Hlas

17:00 Pozdrav z hor

OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO
Kinosál Nová Paka, vstupné 300 Kč, v prodeji od 13. 1. 2025
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se zpěvačkou

RECITÁL

Předprodej od 3.12.
na 493721928

rezervace.kulturanovapaka.cz

rezervace

Nakladatelství Green Mango a Městská knihovna Nová Paka si vás dovolují pozvat na: 

slavnostní křest knihy
Toulky podkrkonošskou 

minulostí 2

Knihu můžete koupit již nyní na
www.krasneknihy.cz/shop/ 

Pozvánka

Těšíme se na vás v úterý 
17. prosince od 17 hodin 
v novopacké Městské knihovně, 
F. F. Procházky 70 (vstup je možný 

pouze od vlakové zastávky)

Toulky 2_plakat_pozvanka_TISK_2.indd   1 17.11.2024   20:59:52



31číslo 12



32 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

ŠKOLY

SLAVNOST SKŘÍTKŮ PODZIMNÍČKŮ

Tématem našeho dnešního vyprávění 
je podzimní slavnost skřítků Podzim-
níčků, která se konala 31. 10. 2024 v 1. 
mateřské škole, Nová Paka, Husitská. Byl 

příjemný podzimní den, sluníčko sví� lo 
do již krásně zbarvených korun stromů 
a dě�  v kostýmu Podzimníčků si s rodiči 
vyzvedli u školky arch a kouzelnou mapu, 

která jim pomohla schované pohádkové 
bytos�  najít. Každá skupinka skřítků si 
pro dě�  připravila zajímavý úkol – Du-
bínci třídění plodů, Lesánci skládání 
obrázků, Jeřabinky tvoření z přírodnin, 
nebo hod šiškou u Jedliček. Za splněný 
úkol dostal každý Podzimníček razítko 
a mohl se vydat za dalším dobrodruž-
stvím. V cíli na dě�  čekal hejkal s košíč-
kem plným perníčků a ručně vyráběných 
dárečků. Dětem a jejich rodičům se pu-
tování za skřítky moc líbilo, a samotní 
skřítci? Těm vždy udělají největší radost 
světýlka v očích dě� , které se alespoň 
na chvilku, ocitnou ve světě plném kou-
zel a tajemných bytos� . Teď už nám 
nezbývá, než se těšit na další ročník.

Kolekti v 1. MŠ Nová Paka, Husitská

PRAKTICKÉ A JEDINĚ
- VE FIRMĚ I V RODINĚ...

PRAKTICKÉ A JEDINĚ – VE FIRMĚ I V RODINĚ
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Mykoložka paní Jana Čapková si pro 
dě�  ze školní družiny připravila zají-
mavou přednášku s mnoha ukázkami.
V rámci programu „Místní akční plán No-
vopacko IV“ a díky paní Monice Hanušo-
vé jsme měli příležitost slyšet zajímavé 
povídání o houbách. Paní mykoložka pro 
nás nasbírala ohromné množství hub, 
a to od jedlých až po jedovaté. 
Mohli jsme se dozvědět, pod jakým 
stromem najdeme pravé hřiby, kde hle-
dat hřiba kováře, jak vypadá voskovka 
papouščí a že strmělka anýzka opravdu 
voní po anýzu. Paní Čapková nám také 
dala porovnat podobné houby jako tře-
ba holubinku zelenou a muchomůrku 
zelenou. Dě�  si budou určitě pamatovat, 
že právě muchomůrka zelená je smr-
telně jedovatá. A možná, že ani vy jste 
nevěděli, že srňatka mlženka bez ranní 
mlhy neroste :).
Děkujeme za hezkou a přínosnou před-
nášku obzvláště v tomto houbařském 
období.

Za školní družinu Marti n Štryncl

BESEDA S MYKOLOŽKOU VE ŠKOLNÍ DRUŽINĚ
NA ZŠ KOMENSKÉHO

HALLOWEEN
NA ZŠ KOMENSKÉHO

Den 31. 10. 2024 se na naší škole nesl ve znamení Halloweenu.  
Žáci 2. stupně si přichystali hry a zábavné halloweenské ak� -
vity pro naše nejmenší žáky z 1. stupně. Společně jsme zvládli 
vytvořit strašidelnou atmosféru ve druhém patře školy. Velmi 
jsme si celé ráno užili. 
Obrovská pochvala patří každému, kdo se podílel na organizaci. 
2. stupeň se v kolek� vech skvěle semkl a výborně spolupraco-
val. Díky! Bylo to skvělé a myslím, že příště Halloween určitě 
zopakujeme! :-) 

Mgr. Hana Hadincová
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Dnes bych chtěla pootevřít téma, při-
čemž jsem dlouho zvažovala, zda o něm 
vůbec psát. Ne, že by bylo okrajové, spí-
še naopak. Jsem si vědoma, že se týká 
velké řady rodičů a některým z nich se 
nebude líbit. Ale protože se ve škole čím 
dál � m častěji setkávám s dětmi, které 
doplácejí na neurovnané vztahy mezi 
svými rozvedenými rodiči, pokusím se 
nad � mto problémem zamyslet. Hodně 
přemýšlím především o těch dětech, 
které se stanou oběťmi, protože postoje 
a chování rodičů ovlivňují jejich psychi-
ku. Dospělí je ve škole mohou vyslech-
nout, uklidnit, poradit, ale náprava se 
musí uskutečnit doma. Pokud zapátráme 
ve sta� s� kách, pak zjis� me, že se u nás 
čtyřicet � síc dě�  ročně musí vyrovná-
vat s rozvodem svých rodičů, což není 
vůbec dobré ani jednoduché, z toho je 
asi patnáct � síc poštváno pro�  jednomu 
z nich. A to je alarmující! Znamená to, že 
jeden z rodičů vědomě a systema� cky 
programuje dítě pro�  druhému rodiči. 
K tomu používá tak� ky, které mají dítě 
co nejvíce od druhého rodiče oddělit 
a vzájemně je odcizit. Zahrnuje výčit-
kami a kri� kou svého bývalého partne-
ra přímo před svými dětmi, umožní jim 
urážky vyslechnout v různých situacích 
apod. Těmto dětem jsou v pravém slova 
smyslu vymývány mozky. Mají potlačit 
a zapomenout jakékoliv pozi� vní emo-
ce k druhému rodiči. V odborné litera-
tuře se hovoří o „syndromu zavrženého 
rodiče“. Dě�  přestanou mít potřebu se 
s rodičem stýkat, zůstane jim jen výčet 
s� žnos� , kterými chtějí ospravedlnit 
změnu ve svém chování k němu, ačkoliv 
se k nim v minulos�  choval laskavě.
Takové dě�  jsou velice snadno rozpozna-
telné. Systema� ckým programováním 

k potlačení původně pozi� vních emo-
cí, se jim dává prostor k neodůvodně-
né nenávis�  dříve milovaného rodiče, 
bohužel za úplné absence pocitů viny. 
Často slyším, že svého rodiče nenávidí, 
je zlý, chodí za ním, protože musí, je mu 
vlastně jedno, jestli ho ještě někdy uvi-
dí a nepamatuje si na společně strávený 
čas před rozvodem, jako by mu hezké 
vzpomínky z mozku vymizely. Rodič se 
stal cíleně zavrženou osobou! Rozvine 
se tak patologický proces, kdy se u dítě-
te zastaví a zdeformuje emocionální vý-
voj a zásadním způsobem se mu naruší 
sebedůvěra. Utvrdí se v přesvědčení, že 
jeho druhý rodič je špatný. A ve škole, 
a nejen tam, získá vědomost, že asi po-
lovina genů je právě od tohoto rodiče. 
Absencí jednoho rodiče je mu odepřen 
vzor k formování sexuální role, deformu-
je se mu psychosociální vývoj, protože 
přebírá konfrontační chování rodičů, je 
zásadním způsobem narušen jeho vztah 
k autoritám a snížena schopnost sociální 
diferenciace. Rodiče by jistě nic takové-
ho svému dítě�  nepřáli, přesto na něho 
vyvíjejí nátlak a manipulují s ním, aby 
zničili vztah s druhým rodičem. Proč to 
dělají?
Nejčastějším důvodem bývá touha po-
ms� t se bývalému partnerovi, který 
zklamal, podvedl nebo jim ublížil, a pro-
to se mu snaží opla� t jeho chování. A co 
bude bolet nejvíce? Rozhodně ztráta 
lásky milovaného dítěte. Použijí jej jako 
nástroj pomsty a často si ani neuvědo-
mují, že tak nejvíce ubližují právě jemu 
samotnému. Dalším důvodem mohou 
být obavy o bezpečnost dítěte, kdy ro-
dič může přehodno� t pohled na svého 
bývalého partnera a začít ho vnímat jako 
násilníka, sobce nebo nezodpovědného 

člověka, takže je celkem pochopitelné, 
že takovému člověku nechce svého ma-
lého potomka svěřovat. Roli může hrát 
i mo� v bezpečnos� , kdy se rodič obává, 
že dítě vyzradí, co se u nich doma děje. 
Druhý rodič pak může získané informace 
použít před soudem. Mo� vů je celá řada 
a vedle těch vědomých mají vliv i nevě-
domé. Někdy rodiče neodhadnou hranici 
mezi sebou a dítětem a neuvědomují si, 
že jejich pocity a myšlenky nejsou stejné 
s potřebami jejich dě� . Předpokládají, že 
pokud chtějí oni bývalého partnera vy-
mazat ze svého života, je to přání i jejich 
dítěte. Nebo se bojí o přízeň svého po-
tomka, protože přeci může mít rád jen 
jednoho, a co když si vybere toho dru-
hého? Nerespektují, že by si dítě vybírat 
vůbec nemělo a mohlo milovat oba.
Možná se i vy teď zamýšlíte nad � m, zda 
jste svému dítě�  něco podobného ne-
připravili, nebo byste „syndromu zavrže-
ného rodiče“ své dítě chtěli ušetřit. Pak 
si dobře rozmyslete, co o svém bývalém 
partnerovi před dětmi říkat a co si raději 
nechat pro sebe. Pomůže i odpovědět si 
na zásadní otázky. Jaký je skutečný dů-
vod toho, že chci dítě�  předat konkrétní 
informaci o jeho druhém rodiči? A jak 
mu taková informace pomůže? Hlavně 
buďte k sobě upřímní a nikdy nezapomí-
nejte na to, že když ubližujete člověku, 
který se vám znelíbil, daleko více ubližu-
jete malé bytos� , kterou milujete!
Advent a vánoční svátky jsou nejkrásněj-
šími rodinnými dny kalendářního roku, 
proto vám všem přeji, abyste je strávili 
v klidu a láskyplné atmosféře se svými 
blízkými!

Milena Plecháčová
školní psycholožka ZŠ Komenského

PÁR SLOV ŠKOLNÍ PSYCHOLOŽKY O SYNDROMU ZAVRŽENÉHO 
RODIČE

SNÍDANĚ O HODINĚ 
ANGLICKÉHO JAZYKA

(ZŠ KOMENSKÉHO)

V pátek 18. 10. se nám žáci 7. A (Amálka Musilová) a 7. B (Jir-
ka Zahradník, Lukáš Macák a Klárka Válková) postarali o luxusní 
snídani v podobě Apple Crumble – jablečného sypaného koláče, 
který doma upekli podle receptu z učebnice anglického jazyka. 
Všechny koláče se moc povedly a můžu říct za všechny zúčast-
něné, že jsme si pěkně nacpali břicha :-).

Mgr. Hana Hadincová
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TAKTICKÉ CVIČENÍ HASIČŮ V PROSTORÁCH ZÁKLADNÍ ŠKOLY 
HUSITSKÁ
V pátek 25. října proběhlo 
na naší škole tak� cké cvičení 
hasičského záchranného sboru 
a dalších složek integrovaného 
záchranného systému. Cílem 
bylo nacvičit akceschopnost 
zásahových jednotek, koor-
dinaci se školní preven� vní 
požární hlídkou a postupy 
evakuace žáků dle platných 
požárních směrnic. Zásahu se 
zúčastnily jednotky HZS z Nové 
Paky a SDH z Nové Paky, Staré 
Paky a Vrchoviny. O plánova-
ném cvičení nebyli ani žáci, ani 
učitelé informováni předem. 
U řady z nich šlo o silný zážitek!
Simulovaný požár propukl v průběhu 
tře�  vyučovací hodiny v 10:15 ve dru-
hém patře hlavní budovy školy. Požární 
poplach byl vyhlášen s použi� m sirény 
a školního rozhlasu. Všechny třídy poho-
tově opus� ly budovu školy a v okamžiku 

příjezdu hasičů byla již celá škola shro-
mážděna na tartanovém hřiš� .
Pro zásahové jednotky byla dopředu při-
pravena situace pohřešovaných osob. 
Tři chlapce z druhého stupně jsme ještě 
před vyhlášením poplachu ukryli a ná-
sledně ověřovali nastavené mechanismy 

evidence žáků v krizových situ-
acích. Díky pozornos�  pedago-
gů jsme chybějící žáky mohli 
rychle nahlásit veliteli zásahu 
a do budovy školy byly vyslány 
průzkumné skupiny k prove-
dení důsledné prohlídky celé 
budovy. Po chvíli byli všichni tři 
mládenci nalezeni a s pomocí 
vyváděcích masek odvedeni 
do bezpečí.
Tak� cké cvičení bylo ukončeno 
likvidací požáru, přetlakovou 
ven� lací celé budovy a násled-
ným úklidem použité techniky 
a vybavení.
Děkujeme všem zasahujícím 

jednotkám za provedené cvičení, peda-
gogům a zaměstnancům školy za skvě-
lou spolupráci a žákům za ukázněné cho-
vání při úspěšné evakuaci školy.

PhDr. David Mudrák

SBĚR PAPÍRU
PRO DOBROU VĚC
Podzimní sběr papíru se vydařil. Cel-
kem bylo nasbíráno 3541 kg papíru 
a získali jsme 8290 Kč pro nadaci 
Dobrý anděl. Děkujeme všem, kteří 
se do akce zapojili, a � m podpořili 
dobrou věc. 

Mgr. Daneta Svobodová,
Nikol Kučerová a školní parlament

Ve školní družině se děje spousta zajímavých a zábavných ak� vit. Dě�  z 3. a 4. od-
dělení se 16. října setkaly s paní mykoložkou Janou Čapkovou, která jim povídala 
o houbách, naučila je, jak je správně sbírat a určovat, a dokonce si mohly prohlédnout 
výstavku čerstvých hub. Všichni se ak� vně zapojili a mohli s košíkem vyrazit do lesa.
Dne 9. října jsme zase vyrazili na výlet na hrad a zámek Staré Hrady. Dě�  se setkaly 
s čer� cí, která je naučila létat na koště� , a pak navš� vily hradní pohádkovou půdu, 
kde potkaly různé pohádkové bytos� , jako čaroděje Mydlifouse nebo obří rubínové 
draky.
Kromě toho proběhla v družině také tradiční podzimní akce Dýňování, kde si dě�  vy-
dlabávaly a malovaly dýně. Každý mohl projevit svou krea� vitu, a výsledkem byla pes-
trá sbírka originálních dýní, kterou jsme společně vystavili.

Vychovatelky ŠD

AKCE VE ŠKOLNÍ DRUŽINĚ 
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OCENĚNÍ ŽÁKA
JOSEFA MEDVIDĚ

ZA ZÁCHRANU ŽIVOTA 

Žák 7. A Josef Medviď byl 24. 10. 2024 oceněn za záchra-
nu života. Toto ocenění mu předala Mgr. Lucie Hanušová, 
� sková mluvčí Zdravotnické záchranné služby Královéhra-
deckého kraje. Pepa se nebál a rozhodl se přivolat pomoc, 
vytočit číslo 155 a poskytnout pomoc člověku v ohrožení 
života.
Pepovi k jeho úspěšnému činu poděkoval také pan starosta 
Pavel Bouchner, vedoucí školského odboru Šárka Haklová, 
pan ředitel Zdeněk Burkert, paní zástupkyně Eva Mládková 
a další hosté. 
Sedmáci překvapili Pepu krásným dortem, který pro něho 
sami upekli, a také hudebním vystoupením s názvem SKI-
BIDI PEPA.
Gratuluji a přeji Pepovi mnoho dalších úspěchů v životě.

Mgr. Daneta Svobodová, třídní učitelka 7. A

MATEMATICKÁ DÍLNA
PRO RODIČE

Dne 12. listopadu proběhla na naší škole matema� cká díl-
na pro rodiče. Cílem akce bylo přiblížit rodičům výukové 
metody a techniky, které využíváme v matema� ckých ho-
dinách, a poskytnout jim prostor pro ak� vní zapojení a dis-
kuzi.
Celá dílna se nesla v přátelském a pohodovém duchu. Ro-
diče měli možnost vyzkoušet si různé úkoly, matema� cké 
pomůcky a hry, které běžně využíváme při výuce. Je tedy 
škoda, že účast rodičů byla poměrně malá. Na leden však 
plánujeme další matema� ckou dílnu, na kterou zveme 
všechny rodiče i další zájemce. 
Děkujeme všem zúčastněným a těšíme se na další podob-
ná setkání!

Jménem učitelek 2. a 3. tříd
Mgr. Markéta Tichá

SNOUBENÍ VÍN
A POKRMŮ

PONDĚLÍ
ÚTERÝ
STŘEDA

17. 2. 2025
18. 2. 2025
19. 2. 2025

DEGUSTACE
PĚTICHODOVÉHO MENU

17:30
17:30
17:30

SALÓNEK JEŽKŮV STATEK

990KČovoce zelenina vína          
okurik.cz | vinovapaka.cz
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Hospodářská komora Královéhradec-
kého kraje již několik let organizuje pro 
žáky závěrečných ročníků základních 
škol a samozřejmě pro veřejnost Burzy 
středních škol a případných zaměstna-
vatelů jejich absolventů. Tyto burzy jsou 
organizovány ve všech okresních měs-
tech Královéhradeckého kraje. V pořadí 
tře�  zastávkou tohoto seriálu bylo měs-
to Jičín, kde se v Masarykově divadle, 
pod záš� tou starosty města JUDr. Jana 
Malého, prezentovali žáci a zaměstnava-
telé z více jak padesá�  subjektů, nejen 
z Královéhradeckého kraje. Již tradičním 
účastníkem této prezentace jsou žáci 
a pedagogové Střední školy gastronomie 

a služeb z Nové Paky. Kromě tradičního 
stánku s představením všech vzděláva-
cích oborů této školy, se žáci ještě pre-
zentovali v doprovodném programu, kde 
v tzv. „Komentované show“ předvedla 
svoje umění absolventka oboru cukrář 
a zároveň žákyně prvního ročníku ná-
stavbového maturitního studia v obo-
ru Podnikání Lucie Hendrychová, která 
prezentovala svoje umění ve zdobení 
dortu. Druhou ukázku této školy obsta-
rali žáci čtvrtého ročníku maturitního 
studia oboru Hotelnictví Matěj Prýmus 
a Jáchym Holý, kteří předvedli svoje bar-
manské mistrovství. Tato forma prezen-
tace střední školy se ukazuje v letošním 

roce jako velice úspěšná, neboť podle 
slov několika zákonných zástupců žáky 
právě tyto ukázky nadchly natolik, že 
svůj původní záměr přihlásit se na jinou 
školu změnili a začali se zajímat o obory, 
které nabízí Střední škola gastronomie 
a služeb v Nové Pace. Než však ještě svoji 
přihlášku na školu podají, mají možnost 
využít tzv. Dnů otevřených dveří, kte-
rých škola organizuje v letošním školním 
roce celkem deset. Termíny jednotlivých 
dnů jsou zveřejněny na webových strán-
kách školy www.ssgs.cz.

Mgr. Petr Ježek
zástupce ředitele SŠGS Nová Paka

ŽÁCI SŠGS NOVÁ PAKA SE PREZENTOVALI NA BURZE ŠKOL V JIČÍNĚ

PŘIPRAVUJEME PRO VÁS 23. ROČNÍK VÁNOČNÍCH TRHŮ
Srdečně zveme přátele školy i širokou veřejnost na 23. ročník této populární akce, 
která se koná ve dnech 11. a 12. prosince 2024 vždy od 8:30 do 17:00 hodin v bu-
dově školy a na Masarykově náměs�  v Nové Pace. Přijďte si opět užít atmosféru 
blížících se Vánoc. Čeká na vás originální výstava, tentokrát ve zcela netradičním 
duchu. Zhlédnete expozici úspěšných 
exponátů ze světové olympiády i domá-
cích soutěží, chybět nebude ani pestrá 
nabídka produktů školy i jejích sociál-
ních partnerů, kulturní program s pre-
zentací oboru krejčí a další novinky. 
Před budovou školy bude pro návštěv-
níky připraveno i bohaté občerstvení 
v tradičních stáncích. 
Najděte si čas a přijďte načerpat tu 
pravou předvánoční atmosféru, získáte 
i inspiraci pro vlastní přípravu vánoč-
ních oslav a rozhodně nebudete litovat.

Kolekti v pedagogů a žáků SŠGS
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VZDĚLÁVÁNÍ PRO DOSPĚLÉ NA SŠGS
Naše škola letos opět otevřela podzimní 
kurzy vzdělávání pro dospělé, které na-
bízejí jedinečnou příležitost získat kvalifi -
kaci v různých řemeslných oborech. Kur-
zy jsou určeny všem, kdo chtějí rozšířit 
své dovednos� , rekvalifi kovat se, nebo 
si osvojit nový řemeslný směr. Podzimní 
část letos začala 4. října a zahrnuje čtyři 
atrak� vní kurzy, probíhající až do úno-
ra ve školních výcvikových střediscích 
v Nové Pace a v Lázních Bělohrad.
Kuchař teplých pokrmů je kurz určený 
všem, kteří chtějí proniknout do světa 
gastronomie, naučit se základy vaře-
ní a přípravy teplých jídel. Účastníci se 
pod vedením zkušených lektorů sezná-
mí s různými technikami přípravy pokr-
mů, zásadami hygieny, využi�  surovin, 
s tradičními kuchařskými postupy i ak-
tuálními trendy v gastronomii. Kurz je 
ideální jak pro začátečníky, tak pro ty, 
kdo se chtějí ve vaření zdokonalit a najít 
nové profesní uplatnění. Kurz Pracovni-
ce výroby jemného pečiva naučí zájem-
kyně základům výroby jemného pečiva, 
od tradičních technik po moderní postu-

py. Kurz se zaměřuje na pečení sladkých 
i slaných pekařských výrobků, běžného 
pečiva a dezertů. Kurz Truhlář nábytkář 
je zaměřen na základní truhlářské práce 
spojené s výrobou a renovací nábytku. 
Účastníci se naučí pracovat se dřevem, 
nářadím a s různými technikami spojová-
ní a povrchové úpravy dřevěných výrob-
ků. Kurz je vhodný pro ty, kteří mají rádi 
práci se dřevem, chtějí rozšířit své ma-
nuální dovednos�  a zároveň získat kvali-
fi kaci pro pracovní uplatnění v oboru ná-
bytkářství. Specializace Stavební truhlář 
je určena pro ty, kteří se chtějí zaměřit 
na výrobu a montáž dřevěných staveb-
ních prvků, jako jsou dveře, okna nebo 
obložení. Účastníci se seznámí s postupy 
a technikami, které jsou v tomto oboru 
nezbytné, včetně práce se specifi ckými 
materiály a nářadím. Kurz je vhodný ze-
jména pro ty, kteří chtějí najít pracovní 
uplatnění v oblas�  stavebnictví.
Mezi účastníky kurzu, kteří pocházejí 
nejen z Jičínska, ale opravdu ze širo-
kého okolí, převažují zejména zájemci 
o rekvalifi kaci. Každý z kurzů je navržen 

tak, aby účastníkům poskytl jak teore-
� cké znalos� , tak je důkladně vybavil 
prak� ckými dovednostmi potřebnými 
pro úspěšné vykonávání dané profese. 
Důraz je kladen zejména na prak� ckou 
výuku, která naplňuje dané kurzy zhruba 
z devadesá�  procent. Velkou výhodou 
je možnost získat příspěvek na rekva-
lifi kaci prostřednictvím Úřadu práce. 
Stejně jako předchozí běhy vzdělávacích 
kurzů pro dospělé má i ten letošní za cíl 
umožnit absolventům rozšířit si obzory 
a získat nové dovednos� , často ve zcela 
jiném oboru, než kterému se profesně 
věnovali dosud. A především samozřej-
mě cílí na zvýšení pracovního uplatnění. 
Z každé profesní kvalifi kace je závěrečný 
výstup v podobě osvědčení a při splně-
ní daných kritérií a požadavků lze v ná-
vaznos�  na absolvovaný kurz přistoupit 
ke státní závěrečné zkoušce a získat vý-
uční list v daném řemeslném oboru.

Mgr. Marti na Ahmed Čermáková

Na začátku listopadu se studen�  nástavbového oboru podni-
kání Střední školy gastronomie a služeb v Nové Pace zúčastnili 
workshopu zaměřeného na tvorbu podnikatelského záměru. 
Tento workshop, vedený zkušeným lektorem a podnikatelem 
Mgr. Štěpánem, přinesl mnoho cenných informací, které stu-
dentům pomohou snáz vkročit do světa podnikání.

Mgr. Štěpán začal výkladem o různých segmentech zákazníků. 
Studen�  se dozvěděli, jak určit pro své podnikání klíčové zá-
kazníky a jak na ně efek� vně zacílit. Zvláštní pozornost pak vě-
noval vysvětlení významu marke� ngových kanálů a jejich pro-
pojení, aby začínající podnikatelé dosáhli maximálního efektu 
s minimálními náklady. Studen�  se tak seznámili s fi nančně nej-

efek� vnějšími kanály a způsoby marke� ngu. Zároveň dostali 
prostor k zamyšlení nad hodnotou nabízených produktů.

Jednou z nejzajímavějších čás�  workshopu byla diskuze o kon-
kurenci. 
„Konkurence není překážkou, ale naopak může být v podnikání 
velmi užitečná,“ zdůraznil Mgr. Štěpán. Pomáhá lépe porozu-
mět trhu, zlepšit kvalitu produktů a odhalit nové příležitos�  
pro růst. Studen�  se tak dozvěděli, že sledování konkurence 
může být přínosem pro jejich vlastní podnikatelské strategie.

Závěr workshopu patřil tématu nákladů a kalkulací. Lektor stu-
denty podrobně seznámil s náklady, které by měli v podnikání 
zohlednit, a upozornil na fi nanční úskalí, která mohou nastat 
při špatných propočtech. Díky těmto informacím získali stu-
den�  realis� cký pohled na podnikatelské prostředí a nástra-
hy, kterým mohou čelit. „Teď vidím, že podnikání není legra-
ce. Jak nám nastí nil pan lektor, podnikání má svoje pro i proti  
a na některé věci hned nepomyslíte, a pak se vám to může ošk-
livě vymstí t. Sám také pomýšlím na podnikání. Svůj záměr jsem 
s lektorem také konzultoval. Díky workshopu vidím vše v  tro-
chu reálnějších obrysech,“ říká Lukáš Hamáček, student oboru 
Podnikání. 

„Workshop hodnotí me velmi poziti vně. Doplnil naše teoreti cké 
znalosti  ze školy, a hlavně nám podnikání ukázal na reálných 
příbězích ze života,“ hodno�  akci studentka Aneta Staňková. 

Mgr. Romana Brendlová

VYTVOŘIT FUNKČNÍ PODNIKATELSKÝ ZÁMĚR? STUDENTI PODNIKÁNÍ 
SŠGS TO UŽ UMĚJÍ
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ŘÍJEN NA GYMNÁZIU A STŘEDNÍ ODBORNÉ ŠKOLE PEDAGOGICKÉ
V září jsme ještě měli v žilách uplynu-
lé dva měsíce prázdnin, ale v říjnu už 
jsme se směle ponořili do reality kaž-
dodenních školních povinnos� , ale též 
do množství přírodovědných a humanit-
ních soutěží či workshopů.

Naplno se druhým kolem rozeběhla po-
pulární školní soutěž – Přírodovědná liga. 
V aktuálně probíhajícím druhém kole
21. ročníku se do čela startovního pole, 
čítajícího čytřícítku soutěžících, vyhoupl 
Mar� n Kalenský z kvinty, následovaný 
oktavánem Jakubem Krausem, za nímž 
o několik bodů zaostala Tereza Tegelová 
ze sexty. Nižší kategorii Přírodovědné 
ligy ovládla sekunda v čele s Lukášem 
Věchtem následovaným Jiřím Žalským 
a Radimem Jislem. Máme dokonce i dvě 
soutěžící z pedagogické školy a v této 
minisoutěži vede Leontýna Macháčková 
před Magdalenou Jílkovou.

Přírodovědná liga se čtvrtým rokem 
kombinuje s Přírodovědným klokanem 
do Přírodovědného dvojboje a v cel-
kovém součtu patří první příčka právě 
Tereze Tegelové před Mar� nem Kalen-
ským a jeho spolužákem Michalem Do-
čekalem.

V samotné soutěži Přírodovědný klokan, 
jehož 19. ročník letos proběhl a který 
vyhlašuje Přírodovědecká fakulta Uni-
verzity Palackého v Olomouci, jsme měli 
42 želízek v ohni. V kategorii Kadert zví-
tězila Kateřina Rybová z tercie před Lu-
cií Chocholáčovou z kvarty a terciánem 
Des� nem Bozáněm. Kategorii Junior 
opanoval Adam He� leisch před Eliškou 
Hloskovou, oba ze sexty. Pomyslný bronz 
bral Filip Špicar z kvinty. Již jen čekáme 
na zpracování výsledků v rámci okresu 
a kraje.

Poměrně úspěšně vstoupili naši repre-
zentan�  do Logické olympiády, do níž se 
letos přihlásilo přes 108 000 účastníků 
z celé ČR. Jak jsme si vedli? V kategorii 
určené pro druhý stupeň ZŠ a odpovída-
jící ročníky víceletých gamnázií dosáhl 
Jiří Žalský ze sekundy na 70. místo v kra-
ji, což znamená umístění v elitním klubu 

5 % celorepublikových řešitelů! Kvartán 
Šimon Vitvar pak patřil mezi nejlepší 1/5 
soutěžících. Jejich starší kolegyně z vyš-
ších ročníků si vedly neméně kvalitně, 
když v kraji obsadily 30. místo (Veroni-
ka Janků, sep� ma), 35. místo (Pavlína 
Bílková, 3. G, a Tereza Kyselová, oktáva) 
s � m, že se vměsnaly do 5 % nejlepších 
v kraji, resp. 10 % nejlepších v republice. 
Mezi 20 % nejúspěšnějších řešitelů patří 
i Mar� n a Michal Dočekalovi.

Sedmým ročníkem pokračovala celo-
státní on-line soutěž Energe� cká olym-
piáda. Naším cílem bylo dostat alespoň 
jeden z deví�  týmů do první stovky. 
Zúčastnilo se přes 1300 žáků, resp. 564 
týmů. Bohužel nám už nemohl pomoci 
tým Supermax, jenž v nedávné minulos-
�  dvakrát po sobě postoupil do nejlepší 
pětadvacítky. Vysněné mety nakonec 
dosáhly dva týmy ze sep� my – Chitřý 
Lydé ve složení Eliška Poláková, Petr 
Polák a Šárka Havelková a hned za nimi 
na 96. místě tým KuřFišMat, tedy Maty-
áš Mar� nec, Matěj Fišera a Jakub Kuřík. 
V krajském srovnání jsme na tom byli 
výrazně lépe, umís� li jsme se na 4. a 5. 
pozici. 

Třída 1. A absolvovala velmi zajímavou 
a poučnou exkurzi v Hradci Králové.
Nejprve ve Filharmonii Hradec Krá-
lové absolvovala hudební program 
z cyklu koncertů pro školy, kte-
ré jsou realizovány ve spolupráci 
s Klicperovým divadlem. V podání
orchestru jsme slyšeli např. Sukovu Se-
renádu Es dur, Fučíkův Vjezd gladiátorů, 
Smetanovu Skočnou nebo Dvořákovu 
Humoresku. Poté následoval přejezd 
do legendární fi rmy Petrof, významného 
evropského výrobce akus� ckých klavírů 
a pianin, která vyváží do více než 65 zemí 
celého světa. Velkým zážitkem bylo pro-
hlédnout si unikátní klavíry, pianina 
i harmonia z různých časových období. 
Na všechny nástroje bylo žákyním dovo-
leno si zahrát. 

V učebně fyziky se uskutečnila zajímavá 
přednáška na téma Technologická gra-
motnost. Projekt Technologická gramot-

nost vznikl na Fakultě elektrotechnické 
ČVUT v Praze a na naší škole je známý 
především díky soutěžím Energe� cká 
olympiáda a Technologická olympiá-
da. Cílem projektu je seznamovat žáky 
středních škol s moderními technolo-
giemi a mo� vovat je pro budoucí stu-
dium technických oborů. Přednášky se 
zúčastnily dvě desítky zájemců a byly 
seznámeny s problema� kou emisí skle-
níkových plynů, elektromobility, umělé 
inteligence, 5G sí�  a kyberbezpečnos� . 
Přednáška vzbudila mezi účastníky velký 
zájem, dokonce i sám lektor byl nadšen 
a podle jeho slov za� m nezažil obdobný 
zájem studentů o tuto přednášku v době 
mimo vyučování.

Funkce, limita, derivace, Taylorův poly-
nom, integrál či diferenciální rovnice? 
Víte všichni, o co kráčí? Naši seminari-
sté si na celodopoledním workshopu 
s Mgr. Lukášem Vízkem z UHK udělali 
v pojmech, jejich významu a využi�  jas-
no. Díky poutavé přednášce a zadaným 
úkolům na počítačích v programu Geo-
Gebra se mnohému naučili, sami si vše 
vyzkoušeli a udělali si ucelený přehled 
o tom, co je po celý rok v matema� ckém 
semináři a případně v prvním ročníku 
na vysoké škole v předmětu matema� c-
ká analýza bude čekat. 

Ze školního kola Pedagogické poemy, 
přehlídky v recitaci, četbě a improvizaci,  
jsme do celostátního kola vyslali Karolí-
nu Pechánkovou ze 3. A (četba), Mar� nu 
Řehákovou ze 2. A (recitace) a Karolínu 
Suchardovou ze 3. A (improvizace). Dě-
kujeme všem 21 účastníkům a naší troji-
ci držíme v Karlových Varech palce.

Nedílnou podzimní tradicí je vysazování 
žlutých krokusů před školou. Smyslem 
je připomenout si tragické úmr�  židov-
ských dě�  za druhé světové války. Tercie 
vysázela před školou cibulky krokusů, 
jejichž žlutá barva je připomínkou židov-
ské Davidovy hvězdy. Mezinárodní den 
památky obě�  holokaustu si připomíná-
me každoročně 27. ledna. 

Ladislav Kodym
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Z NOVOPACKÉHO SPORTU

17. ROČNÍK TENISOVÉ NERELIGY
V sobotu 5. října jsme se sešli na vyhlášení výsledků již 17. roč-
níku tenisové nereligy, oblíbené soutěže družstev neregistro-
vaných tenistů, kterou pořádá náš oddíl TENIS CENTRUM Nová 
Paka.
Nereliga se hraje na antukových kurtech u Zimního stadionu 
v období od května do září ve třech výkonnostních skupinách. 
V každé skupině hrají družstva systémem každý s každým, při-
čemž ve vzájemných zápasech družstev se hrají dvě dvouhry 
a jedna čtyřhra, a to na dva vítězné sety. Celkem bylo v sezóně 
2024 odehráno 117 zápasů družstev, tj. 234 dvouher a 117 čtyř-
her. Bohužel některé z nich, zejména ve 2. lize, byly z různých 
důvodů kontumovány. Věřím, že v příš� m roce se nám podaří 
tento nešvar minimalizovat. 
Na soupiskách týmů letos fi gurovalo 97 tenisových nadšenců 
z Nové Paky a z blízkých či vzdálenějších měst a obcí okolní-
ho regionu. Většina hráčů na soupiskách se ak� vně zapojila 
do soutěže. O přípravu kurtů v průběhu celé sezóny se jako 
vždy vzorně starala nestárnoucí legenda našeho klubu Marta 
Rosenbergová.
Letošní rok byl ve znamení návratu Vojty Kazdy na pomysl-
ný trůn, tentokrát se spoluhráčem Petrem Lukešem, který se 
jako jeden z mála zúčastnil všech sedmnác�  ročníků soutěže, 
a po zásluze se dočkal triumfu. Vítězem se tedy letos stal tým 
Kuželkáři „A“ (V. Kazda, P. Lukeš) a zároveň Vojta Kazda opět 
obhájil pohár pro nejlepšího hráče nereligy. Pohár za druhé 
místo patří stejně jako loni Závodní radě (M. Pešta, V. Suchar-
da, J. Krejcar) a tře�  místo vybojoval tým Relax (J. Karásek, 
J. Zachoval, R. Jandera). Vítězem 2. ligy je družstvo Za Regulou 
a 3. ligu ovládl tým Rumchalpa. Podrobnos�  a aktuální výsled-
ky najdete na www.tenisnp.cz v sekci Nereliga.
Po předání pohárů těm nejlepším jsme si závěrečný večer zpes-
třili turnajem losovaných tříčlenných družstev v bowlingu, kte-
rý se protáhl do pozdních nočních (nebo téměř ranních) hodin.
Těšíme se na další sezónu a přejeme všem tenisovým nad-
šencům, a nejen jim, příjemné a klidné vánoční svátky, zdraví 
a štěs�  v novém roce. 

TENIS CENTRUM

Na snímku zleva: J. Zachoval (Relax – 3. místo), P. Lukeš
a V. Kazda (Kuželkáři „A“ – 1. místo), M. Pešta a V. Sucharda 

(Závodní rada – 2. místo)

Jedno vítězství a jednu prohru zaznamenaly novopacké bas-
ketbalistky o prvém listopadovém víkendu. Za� mco tře�  celek 
tabulky, BK Přelouč, poměrně snadno zdolaly, na tým Pardubi-
ček, které drží druhé místo, se svým výkonem nestačily.
Sokol Nová Paka – BK Přelouč 68:51 (16:5, 38:21, 54:35)
Šulcová 16, 1x3, 7/5, 3, Machová D. 13, 2x3, 2/1, 4, Matoušová 
10, 2x3, 0/0, 1, Podrazilová 9, 1x3, 2/2, 3, Vršťalová 6, 0/0, 2, 
Jislová 5, 4/3, 0, Machátová 5, 1x3, 0/0, 0, Machová V. 4, 1x3, 
2/1, 3, Fejfarová 0, 0/0, 3. 
Sokol Nová Paka - TJ Pardubičky 39:60 (12:20, 22:32, 30:45)
Šulcová 10, 1x3, 4/1, 4, Vršťalová 7, 6/5, 1, Podrazilová 6,1x3, 
2/1, 3, Machová D. 5, 0/0, 0, Fejfarová 4, 0/0, 3, Matoušová 4, 
0/0, 0, Machátová 1, 2/1, 0, Machová 0, 0/0, 0, Fišarová 0, 0/0, 
0.

Míla Pour

VÍTĚZSTVÍ A PROHRA PACKÝCH BASKETBALISTEK

1. BK NAPOS Vysoká n.L. 6 6 0 449:304 12

2. TJ Pardubičky 6 4 2 425:302 10

3. BK Přelouč 6 3 3 370:322 9

4. Sokol Hradec Králové "B" 4 4 0 261:190 8

5. SKB Česká Třebová 5 3 2 300:286 8

6. Kanonýři Josefov 6 2 4 320:414 8

7. Sokol Nová Paka 5 2 3 266:307 7
8. TJ Jiskra Havlíčkův Brod 5 1 4 297:320 6

9. BK Loko Trutnov "C" 5 1 4 247:315 6

10. TJ Sokol Stěžery 4 0 4 190:365 4

Východočeská liga žen
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BASKETBALISTÉ SE V TABULCE POSUNULI JIŽ NA TŘETÍ PŘÍČKU

Novopač�  basketbalisté jako by si vzpomněli na lepší časy 
a v tabulce Východočeské ligy mužů se vyhoupli na pěkné tře�  
místo, když vyhráli poslední tři zápasy ze čtyř. Domácí využili 
v utkáních několik pendlujících juniorů.

Loko Trutnov – Sokol Nová Paka 62:87 (17:23, 29:47, 44:63)
Paulů 16, 5/2, 1, Kmoníček 12, 2x3, 5/2, 1, Šulc 12, 1x3, 2/1, 3, 
Bartoš 10, 6/2, 4, Kracík 9, 1x3, 2/1, 1, Holeček 9, 1/1, 0, Budín-
ský 9, 1/1, 2, Plocek 4, 4/0, 2, Brumlich, 4, 2/0, 4, Sekot 2, 2/2, 5.

BK Bizoni Náchod – Sokol Nová Paka 67:44 (25:4, 37:22, 61:29)
Kracík 12, 13, 4/3, 0, Plocek 10, 0/0, 3, Brumlich 7, 1x3, 4/0, 3, 
Sekot 5, 4/8, 2, Bartoš 3, 2/1, 3, Holeček 2, 0/0, 1, Kmoníček 2, 
0/0, 3, Šulc 2, 0/0, 2, Budínský 1, 2/1, 0, Paulů 0, 0/0, 2. 

Sokol Nová Paka – Tesla Pardubice B 80:72
(18:25, 38:28, 59:56)
Po špatném vstupu domácího celku do utkání byli hosté pr-
vou čtvr� nu lepší. Pač�  basketbalisté rozhodli o svém vítězství 
ve druhé dese� minutovce a mírnou převahou ve druhé polo-
vině utkání.
Plocek 16, 10/8, 1, Šulc 14, 1x3, 6/3, 2, Holeček 12, 0/0, 3, 
Kracík 11, 1x3,
0/0, 1, Paulů 7, 1/1, 1, Go� štein E. 6, 4/4, 3, Sekot 5,1x3, 2/0, 5, 
Kmoníček 5, 3/1, 5, Bartoš 2, 0/0, 2, Go� štein 2, 2/2, 2, Budín-
ský 0, 2/0, 0, Brumlich 0, 0/0, 3.

Sokol Nová Paka – Jiskra Heřmanův Městec 74:49
(20:18, 31:33, 52:40)
Po vyrovnaném prvém poločase se až ve druhé půlce domácí 
basketbalisté rozehráli k lepšímu výkonu, který by od nich do-
mácí příznivci basketbalu rádi viděli i v dalších zápasech.
Šulc 17, 1x3, 2/0, 3, Brumlich 10, 2x3, 2/2, 1, Kracík 10, 3x3, 2/1, 
0, Go� štein E. 7, 1x3, 6/4, 3, Paulů 6, 0/0, 2, Holeček 6, 0/0, 1, 
Bartoš 6, 7/4, 3, Plocek 5, 2/1, 4, Kmoníček 4, 0/0, 3, Sekot 3, 
8/3, 4. 

Míla Pour

1. BK Bizoni Náchod 8 8 0 586:432 16 

2. TJ Tesla Pardubice "B" 7 4 3 509:428 11

3. Sokol Nová Paka 7 4 3 461:438 11
4. TJ Jiskra Havlíčkův Brod 7 3 4 470:418 10

5. Basketbal TJ Svitavy 6 4 2 372:393 10

6. BK Loko Trutnov 8 2 6 411:565 10

7. Kanonýři Josefov 5 4 1 320:273 9

8. TJ Jiskra Heřmanův Městec 7 2 5 400:475 9

9. BK Vysoká n.L. 6 2 4 400:440 8

10. TJ Turnov 7 1 6 400:466 8

Východočeská basketbalová liga mužů

Členové našeho oddílu se jako každý rok 
zúčastnili několika desítek závodů, ať už 
na úrovni regionální, či celorepublikové. 
Naše sezóna začíná již v březnu tradič-
ním Jarním pohárem a končí až zkraje lis-
topadu. Během roku si tedy na své přijde 
každý, a to doslova. Závodí se v kategori-
ích od nejmladších dě�  v doprovodu ro-
dičů až po ty nejstarší, dejme tomu při-
nejmenším 70leté zralé běžce. V našem 
oddílu má nejmladší člen 5 let a nejstarší 
74 let, všichni to jsou ak� vní závodníci. 
V rámci našeho závodění se pravidelně 
účastníme závodů krajského žebříčku 
Východočeské oblas� , celorepubliko-
vých závodů Žebříčku B a MČR.  V žeb-
říčku B dosáhli naši závodníci na výbor-
ná umístění, kdy Matěj Choutka zvítězil 
a Standa Novák byl celkově 2. v kategorii 
H20B. Ve veteránské kategorii zvítězil 
také Jarda Kalibán v H70B. V celorepubli-
kovém rankingu pro kategorii dospělých 
DH21 jsou � to dva věkem ještě junioři 
okolo 200. místa, v ženské kategorii se 
Zuzana Nováková drží okolo 60. místa. 
Jako každý rok jsme i letos pořádali je-
den ze závodů Podkrkonošské ligy pro 
žactvo, a to na jaře 4. června z Pusté 
Proseče na mapě Zámečák. Větším, a ná-

ročnějším na pořádání je pro nás závod 
Východočeského poháru – letos jsme 
28. září na louce u přírodního koupališ-
tě v Hřídelci přivítali přes 800 závodníků 
ve 40 kategoriích. Na pořádání se podí-
lejí všichni ak� vní členové našeho klubu 
a mnoho přátel, za což moc děkujeme. 
Přípravy startují již na jaře v terénu nad 
mapou a při dojednávání potřebných 

povolení, během léta u počítače ladíme 
tratě a vše vyvrcholí v posledním týdnu 
před závody. V sobotu už jen aby vyšlo 
počasí a vše proběhlo ke spokojenos�  
všech závodníků.
To se letos zase naplnilo a napřesrok 
budeme závod pořádat 7. června 2025, 
široká veřejnost je vítána! 

SK LOB Nová Paka

SEZÓNA ORIENTAČNÍHO BĚHU SK LOB NOVÁ PAKA
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TŘI VYSOKÁ VÍTĚZSTVÍ MLADÝCH 
PACKÝCH BASKETBALISTŮ
Pač�  junioři třikrát vysoko zvítězili v nadregionální lize a mají 
vykročeno k obhájení loňského vítězství v soutěži. 

Adfors Basketbal Litomyšl – Sokol Nová Paka 59:76
(9:20, 22:37, 42:63)
Budínský 20, 1x3, 9/5, 3, Kracík M. 19, 2x3, 4/3, 3, Sekot 12, 
1x3, 4/1, 1, Šulc 11, 8/7, 3, Kracík Š. 8, 10/6, 1,  Brumlich 3, 4/3, 
3, Fedor 3, 4/1, 1. Trestné hody a fauly: Nová Paka 43/26 (60,5 
%), 15, Litomyšl 18/13 (82,2 %), 31.

Sokol Nová Paka – SŠB Pardubice 121:69
(24:13, 55:35, 88:57)
Brumlich 28, 3x3, 4/3, 2, Budínský 25, 4/3, 1, Fedor 24, 2/2, 2, 
Šulc 21, 3x3, 4/4, 2, Sekot 17, 4/1, 3, Pazderník 4, 0/0, 1, Kracík 
M. 2, 0/0, 1, Froš 0, 0/0, 3, Kracík Š. 0, 0/0, 1. Trestné hody a fau-
ly: Nová Paka 18/13 (72,2 %), 15, Pardubice 11/6 (54,5 %), 17. 

BK Bizoni Náchod – Sokol Nová Paka 34:103
(7:27, 14:54, 25:85)
Budínský 23, 2x3, 1/1, 1, Šulc 21, 2x3, 7/3, 1, Fedor 14, 5/2, 1, 
Kracík Š. 13, 1x3, 6/4, 2, Sekot 11, 1x3, 2/0, 0, Brumlich 10, 4/2, 
3, Kracík M. 9, 1x 3, 0/0, 1, Froš 2, 1/0, 2. Trestné hody a fauly: 
Nová Paka 26/12 (46,2 %), 14, Náchod 20/6 (30 %), 20.

Míla Pour

1. Sokol Nová Paka 4 4 0 428:212 8
2. Královští Sokoli 4 4 0 351:237 8

3. ADFORS Basket Litomyšl 4 2 2 318:250 6

4. SŠB Pardubice 3 1 2 213:282 4

5. Loko Trutnov 3 1 2 170:273 4

6. SK Týniště nad Orlicí 3 0 3 194:292 3

7. BK Bizoni Náchod 3 0 3 151:279 3

 Nadregionální liga juniorů U 19

Vítězství a prohru zaznamenaly packé basketbalové žákyně 
v nadregionální lize. V sobotu 19. října zvítězily vysoko v Kolíně 
a následující neděli nestačily v Poděbradech na tamní vedou-
cí tým tabulky. Postavení packého týmu až na tře� m místě je 
zkreslené, protože tým Peček sehrál již o dvě utkání více než 
packé žákyně.

BC Kolín – Sokol Nová Paka 28:93 (8:23, 12:53, 22:70)
Hylmarová 19, 6/1, 4, Coganová 15, 2/1, 0, Boháčková 15, 8/3, 
0, Kukučková 14, 0, 1, Sekotová 11, 4/1, 1, Smolíková 7, 2/1, 0, 
Kracíková 6, 0, 1, Petrová 4, 0, 3,  Ulvrová 2, 0, 0. 

Basket Poděbrady – Sokol Nová Paka 67:34 (14:3, 35:14, 57:21)
V Poděbradech nastoupily packé žákyně k utkání s domácími 
favoritkami pouze v sedmi hráčkách. I přes únavu byly lepší 
pouze v závěrečné čtvr� ně, kdy za domácí většinou hrály hráč-
ky z lavičky. Jinak v prvých třech čtvr� nách byl tým Poděbrad 
lepší, zvláště v rychlých pro� útocích po ztrátách míče packého 
družstva.
Boháčková 12, 6/2, 1, Kukučková 11, 2/1, 0, Smolíková 6, 0, 0, 
Hylmarová 3, 2/1, 0, Petrová 2, 0/0, 2, Sekotová 0, 0/0, 1, Co-
ganová 0, 0/0, 0.

Míla Pour

VÍTĚZSTVÍ A PROHRA MLADÝCH 
BASKETBALISTEK 

1. Basket Poděbrady (MS) 6 6 0 566:144 12

2. TJ Sokol Pečky (MS) 6 3 3 364:280 9

3. Sokol Nová Paka (MS) 4 3 1 301:148 7
4. BC Kolín (MS) 5 1 4 195:374 6

5. TJ Sokol Nusle (MS) 5 0 5 90:570 5

Nadregionální liga žákyň

KUŽELKÁŘKA LENKA TÁHNE BÉČKO
Vzájemná utkání s Dobruškou jsou vždy velice vyrovnaná, 
a ani tentokrát to Áčko nemělo lehké. V polovině utkání byl 
stav 4:4, ale závěr patřil nám, a tak vzešla konečná výhra 12:4. 
Nejlépe zakoulel Jirka Bajer 468 kuželek a byli jsme dokonce 
pouhých 19 klacků od přepsání rekordu domácích. Do Solnice 
o týden později jsme se netěšili. Domácím to tu přeci jen více 
padá a dokazovali to po celé utkání. Naše prohra 4:12 byla toho 
důkazem. Nejvíce hrál Péťa Lukeš (479). Jak to dopadne, když 
není štěs� čko přítomné, jsme se v 7. kole přesvědčili doma pro-
�  Smiřicím. Soupeř nezahrál nikterak vysoké náhozy, ale nám 
to tento večer prostě nešlo a konečná prohra 2:14 byla dost 
přísná, když v jednotlivých duelech rozhodovaly až závěrečné 
hody. Nejvíce zahrál Honza Šmidrkal (448). Družstvo z Vrchlabí 
jednoznačně vede tabulku, a tak se u nich nečekalo naše pře-
kvapení. Víceméně si domácí hráči hlídali celé utkání. My jsme 
pouze maličko pozlobili, ale nakonec se prohrálo 4:12 a nejlé-
pe hrál Jirka Bajer (456). Pro�  Vysokému Mýtu jsme již muse-
li bodovat a také od začátku utkání na nás byla vidět totální 

soustředěnost. Zodpovědnou hrou se dokráčelo k výhře 12:4 
a blýskl se Voj� k Kazda (465).
Béčko zajíždělo v 5. kole do Milovic, kde stále držíme rekord 
kuželny hostů. Až závěrečná čtveřice udělala drobnější záplet-
ku, ale přesto jsme zde vyhráli 10:6 a nejvíce zakoulela Léňa 
Havlínová (438). Jednoznačná hra byla z naší strany předvede-
na pro�  Jilemnici o týden později. Pouze začátek nám nevy-
šel, ale po zbytek utkání jsme kralovali pouze my! Výhra 14:2 
a opět nejlepší Léňa Havlínová (439). V Náchodě to příjemně 
padá, a tak jsme se sem těšili. Nebylo to ale zadarmo. Výhra 
12:4 a nejvíce zakoulel Miloš Fajfer (470). Další pátek a přivítali 
jsme Jičín, který chce postoupit výše. Mysleli jsme, že soupeř 
bude zlobit a bude to v jejich podání jednoznačná hra, ale opak 
byl pravdou. Vše nám vycházelo a konečná výhra 14:2 byla pro 
soupeře drsná. Nejlépe hrála Léňa Havlínová (472). V Trutnově 
jsme chtěli pít lepší kafe, ale tento večer nám řádně zhořkl! Nic 
se nedařilo, a tak se prohrálo 2:14 a nejlépe hrála Léňa Havlí-
nová (452).
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Oddíl kuželek TJ Nová Paka
Vás zve na tradiční

Kde: v novopacké kuželně (areál hasičské zbrojnice)
Kdy: v sobotu 28.12. 2024 od 10:00 hodin
Disciplína: 48 HS (registrovaní a neregistrovaní)
Startovné: 60,-Kč
S sebou: čisté sálové boty a dobrou náladu

Hraje se průběžně, tak jak kdo přijde, nejpozději však do 20:30 hodin. 
Pro nejlepší tři hráče jsou připraveny ceny.

Přijďte si naposledy v letošním roce zakoulet, 
pokecat a večer zahulákat při kytaře.

Občerstvení je zajištěno.

Pro�  Jičínským hráčkám Céčko rozehrálo utkání velice dobře. 
Po polovině jsme vedli, ale jejich „dotahovák“ vše otočil, a tak 
tu byla remíza 6:6. Nejlépe hrála Evča Šurdová (424). O týden 
později doma pro�  Březovicím se až v závěru ztra� la remíza. 
Prohra 4:8 a nejvíce zakoulela Evča Šurdová (386). Ve Vrchlabí 
je to těžká hra! O tom jsme se přesvědčili v 7. kole a prohrálo 
se 2:10. Nejvíce shodil Pavlík Beyr (416). Doma se s Vrchlabím 
v posledním podzimním kole hrálo o hodně. Chtěli jsme již bo-
dovat! Prostředek utkání nám sedl, a tak jsme vyhráli 8:4 a nej-
lépe hrál Dan Válek (415). V této soutěži budeme přezimovat 
na 7. místě.

Déčko si v Hořicích chtělo zahrát, ale dostalo doslova naseká-
no. Prohra 2:10 a svůj duel vyhrála pouze Jana Vydrová (432). 
Jak lze prohrát o 333 kuželek, jsme se přesvědčili v Jičíně. Jed-
noznačná prohra 0:12 a nejlépe hrála Jana Vydrová (433). Ani 
my jsme nedokázali další týden v Jičíně uhrát dobrý výsledek, 
i když jsme druhou polovinu utkání vyhráli. Konečná prohra 4:8 
a blýskl se „mladík“ Bohouš Bajer (465). Pro�  Rokytnici jsme si 
dost věřili v posledním podzimním kole. Celé utkání bylo pev-
ně drženo v našich rukách! Výhra 12:0 a nejvíce zahrál Mar� n 
Křížek (388). Polovinu sezony jsme tedy zakončili na 6. místě.
Ke konci roku budete mít jedinečnou možnost si zakoulet v so-
botu 28. 12. 2024 od 10 h, kdy se bude konat tradiční Vánoční 
koulení, hrané na 48HS. Tak neváhejte a přijďte mezi nás na-
posledy v tomto roce si zasportovat a navečer si zazpívat při 
kytaře. 
Do nadcházejícího roku 2025 přeji všem čtenářům hlavně 
spoustu zdravíčka, a nejen sportovních úspěchů…

Jirka Bajer
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